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سرمقاله

رابطه مستقیم 
نرخ بیکاری با رکود

دولت ها در کنار نظام بانکی 
موظف هستند از کارآفرینان 
حمایــت کننــد. اقدامات 
خوبی در دولت برای ایجاد 
اشتغال انجام شده اســت. بازوی اصلی حمایت 
 از کارآفرینان، دولت ها هســتند کــه می توانند 
شاخص های مورد نیاز کاهش نرخ بیکاری را فراهم 
کنند. از ســوی دیگر دریافت مجوز کسب و کار و 
بهبود فضای کسب و کار باید در اولویت قرار بگیرد. 
در این شرایط تولید جان می گیرد و با احیای تولید، 
اشتغال شــکل خواهد گرفت. این بدان معناست 
زمانی می توان چرخه تولید و کارآفرینی را در کشور 

تسریع کرد که...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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آخرین وضعیت پیشرفت 
شبکه ملی اطلاعات اعلام شد

تحقق دسترسی آسان 
مردم به اینترنت

میزان مشارکت اقتصادی در کشور بعد از تحریم ها افزایش یافت

شکست رکورد  اشتغال در صنعت و خدمات
صفحه3

صفحه۲

پژو  2۰۷  اتوماتیک  ۹۰۰  میلیون  تومان  شد 
تولید   پژو  2۰۶   متوقف   می شود

نابسامانی   در   بازار   خودرو

دسترسی آسان مردم به اینترنت با هدف تسهیل در 
امور، گشایش کسب وکارها و ارائه سریع تر خدمات 
امری ضروری اســت که بارها از سوی مسئولان و 
حتی رئیس جمهوری بر آن تأکید شــده و همین 
عوامل ســبب شده بر روند پیشــرفت شبکه ملی 
اطلاعات توجه و تاکید ویژه ای شــود. طرح شبکه 
ملی اطلاعات در کشور از اواخر سال ۱۳۸۴ مطرح 
و مهم ترین دلیل پیاده سازی این شبکه در آن سال  
کاهش وابستگی به شــبکه جهانی اینترنت اعلام 
شد. در ســند »ضرورت تبیین الزامات شبکه ملی 
اطلاعات« آمده که شبکه ملی اطلاعات به عنوان 
زیرســاخت ارتباطی کل فضای مجازی، شــبکه 
همه شبکه های کشور اســت.  این شبکه متشکل 
از زیرســاخت های ارتباطی با مدیریت مســتقل 
کاملًا داخلی، شــبکه ای حفاظت شــده نسبت به 
اینترنت و شــبکه ای با امکان عرضه انواع محتوا و 
خدمات ارتباطی سراسری برای آحاد مردم است. در 
سال های بعد از ۱۳۸۴ عملا اجرای این طرح با کندی 
انجام می شد تا این که در دولت یازدهم، اجرای این 
طرح پیگیری و درنهایت در اواخر همان دولت اعلام 
شد که فازهای اول، دوم و سوم آن افتتاح و رونمایی 
شده است؛ اما این شتاب بخشی به روند اجرای این 
پروژه در دولت سیزدهم از مهم ترین اقدمات وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات است؛ بنابراین طرح 
شتاب بخشی به روند اجرای شبکه ملی اطلاعات، از 
مهرماه سال گذشته آغاز شده و در حال حاضر هم در 
مرحله اجرا قرار دارد. تحقق شبکه ملی اطلاعات در 
صدر برنامه های وزارت ارتباطات قرار داشته و برای 
این که این مهم محقق گردد تمام منابع وزارتخانه 
بسیج شده است. اولویت اول وزارت ارتباطات تحقق 
 شــبکه ملی اطلاعات در لایه های مختلف است و 

شورای راهبردی توسعه...

اجتماعی

اکونومیست با بررسی ۱۷۲ شهر مهم جهان تهران 
را ارزان ترین و ســنگاپور و نیویورک را گران ترین 
شــهرهای جهان معرفی کرد.واحــد اطلاعات 
اقتصادی اکونومیست طی گزارشی که به بررسی 
هزینه های زندگی در کشــورهای مختلف جهان 
پرداخته از گرانی فراگیر در جهان طی سال ۲0۲۲ 

خبر داده است.
بر اساس این گزارش مردم در شهرهای بسیاری 
طی سال میلادی گذشــته با هزینه های فزاینده 
زندگی دست و پنجه نرم کرده اند. قیمت بیش از 
۲00 کالا و خدمات در ۱۷۲ شهر مهم جهان طی 
ســال ۲0۲۲ افزایش یافته است. به طور متوسط 
شاخص قیمت کالاها و خدمات در جهان با رشد 
۸.۱درصدی در سال میلادی گذشته مواجه شده 
است که بالاترین نرخ تورم ثبت شده طی ۲0 سال 
گذشته اســت. سوخت بالاترین رشــد قیمت را 
داشته است اما قیمت مواد غذایی نیز افزایشی قابل 

ملاحظه را تجربه کرده است.
واحد اطلاعات اقتصادی اکونومیست ۱۷۲ شهر 
جهان را ازنظر گرانی و با توجه به دو فاکتور نرخ تورم 
و ارزش پول ملی در برابر دلار آمریکا طبقه بندی 
کرده و به هر شهر نمره ای از 0 تا ۱00 داده است، 
هرچه نمره شهری بیشتر باشد دلالت بر بالاتر بودن 
هزینه های زندگی در آن شهر در مقایسه با شهرهای 

دیگر دارد. ســنگاپور و نیویورک آمریکا به عنوان 
گران ترین شــهرهای جهان در ایــن رده بندی 

شناخته شده و نمره ۱00 را به دست آورده اند.
برخی شــهرها پرش بلندی به ســمت بالای این 
رده بندی داشته اند، مسکو پایتخت روسیه ۸۸ پله 
بالا آمده و در جایگاه ۳۷ گران ترین شهرهای جهان 
قرار گرفته است، شهر سن پترزبورگ روسیه نیز 
۷0 پله بالا آمده است، سه شهر آمریکایی آتلانتا، 
شارلوت و ایندیاناپلیس به ترتیب ۴۲ پله، ۳9 پله و 
۳5 پله بالا آمده اند که نشان دهنده تورم فزاینده در 

آمریکا طی سال ۲0۲۲ است.
شــهر تهران جزو ارزان ترین شــهرهای جهان 
محســوب می شــود و نمره تهران ازنظر گرانی و 
هزینه های زندگی ۲۳ محاسبه شده است. تهران 
در جایگاه ۱۷0 جهان از این نظر قرار گرفته است، 
تریپولی و دمشق با نمره ۲۲ و ۱۱ به ترتیب پایین تر 
از ایران قرار دارند. این گــزارش پیش بینی کرده 
است روند رشد قیمت ها در جهان طی سال جاری 
میلادی کندتر شود و اگر جنگ اوکراین اوج نگیرد 
قیمت سوخت، غذا و کالاهایی مثل فلزات در این 
ســال افتی قابل توجه خواهد داشت. در مجموع 
نرخ تورم مصرف کننده جهــان از 9.۴ درصد در 
سال ۲0۲۲ به 6.5 درصد در سال ۲0۲۳ کاهش 

خواهد یافت.

همکاری ما با کشــورهای همسو به سمتی رفته که 
قطب های فرهنگی تازه ای در دنیا شکل می گیرد. این 
موضوع با همکاری همه خانواده سینمای ایران ممکن 
شده البته برخی از قطار سینمای ایران پیاده شده اند 
اما چهره های تازه ای با بلیت آنان به ســینما اضافه 
شده اند. محمد خزاعی رئیس سازمان سینمایی امسال 
متولی برگزاری بخش بین الملل جشنواره فیلم فجر در 
کنار بخش ملی بعد از چند سال فاصله این دو بخش با 
هم شد. این اتفاق در حالی رخ داد که حوادث ماه های 
اخیر باعث شد فشارهایی به مهمانان خارجی آورده 

شود تا از حضور در جشنواره انصراف دهند.
حالا بخش بین الملل جشــنواره در چهل و یکمین 
دوره فیلم فجر برگزار شده است. بخشی که بررسی 
و قضاوت آن بایــد با توجه به مســائل اخیر در نظر 
گرفته شــود. خزاعی در روزهای گذشته و در دیدار 
از بازار جشنواره نکاتی را در این خصوص اجمالاً  بیان 
کرد به همین دلیل و برای بررسی بیشتر و کامل تر 
در خصوص بخش بین الملل جشنواره، با این مدیر 
سینمای کشور گفت وگو کردیم. روایت و نظر شما 
به عنوان رئیس ســازمان ســینمایی درباره بخش 
بین الملل چهل و یکمین جشنواره بین المللی فیلم 
فجر چیست؟ آیا این بخش را از منظر داوران، بازار، 
فیلم های حاضر در آن و... رضایت بخش و مفید ارزیابی 

می کنید؟ اول از هرچیز باید دید که در چه شرایطی 
از نظر سیاسی و روابط بین الملل این جشنواره برگزار 
شده است. بعد از اینکه شناخت خودمان را کامل کنیم 
می توانیم قضاوت کنیم که بخش  بین الملل چقدر 
توسط دوستان ما توانسته موفق باشد. براساس اتفاقات 
چند ماه گذشــته برخی از شخصیت های فرهنگی 
داخل و خارج دست به دســت هم دادند تا فضایی 
را ایجاد کنند تا تحریم های کشــور ما بیشتر شود و 
قسمتی از این ها نیز به حوزه سینما برمی گشت. یعنی 
اینکه سینمای ایران نیز مانند حوزه های اقتصادی 

تحریم شود.
برخی از فیلمسازان داخلی در خارج از کشور کمپین 
تشکیل دادند و شــروع کردند علیه سینمای ایران 
فعالیت کردن. برخی که مهاجرت کردند نیز به این 
گروه ها پیوستند و برخی که در داخل کار می کردند به 
آنها گرا می دادند و با آنها همراه شدند و تلاش کردند تا 
هنرمندان مطرح دنیا را نیز با این جریان همراه کنند. 
تمام تلاش نهایی این دوستان این بود که جشنواره 
برگزار نشود. اما در نهایت جشــنواره در این فضای 
پرتلاطم رسانه ای برگزار شد و بیشــتر از ۱00 نفر 
مهمان خارجی در جشنواره شرکت کردند. طبیعی 
است که در این شرایط کشورها تحت فشاری که روی 

آنها باشند انصراف بدهند.

مرکز همایش های برج میلاد تهران یک روز پس از 
برگزاری مراسم اختتامیه چهل و یکمین جشنواره 
بین المللی فیلم فجر شاهد برگزاری کنسرت سیروان 

خسروی خواننده شناخته شده کشورمان بود.
سیروان خسروی خواننده موسیقی پاپ ایران که از 
او و گروه »ماکان« باید به عنوان شکنندگان طلسم 
برگزاری کنسرت ها بعد از پنج ماه تعطیلی یاد کرد، 
شامگاه روز یکشنبه بیست و سوم بهمن ماه در مرکز 
همایش های برج میلاد تهران تازه ترین کنسرت خود 

را در میان استقبال طرفدارانش برگزار کرد.
یکی از وجوه بارز برگزاری این کنســرت که بیش از 
هر نکته دیگری به چشــم می خورد، شرایط حسی 
برگزاری این اجرا بود که به نسبت دیگر کنسرت های 
این خواننده با وجود همراهی همه جانبه طرفداران 
این خواننده دربرگیرنده شــرایط متفاوت تری بود. 
چارچوبی که سیروان و دیگر همراهانش در کنسرت 
شب گذشته تلاش کردند با اجرا نکردن قطعه »دوست 
دارم زندگی رو« آن را به رخ مخاطبان بکشند و به آن ها 
بفهمانند که این کنسرت متأثر از شرایط اجتماعی این 
سال های اخیر با دیگر اجراهای قبلی گروه دربرگیرنده 

تفاوت هایی است.
وی در ابتدای این کنسرت به تهیه کنندگی برادران 
حاتم پور بود که خطاب به مخاطبانش گفت: خیلی 
خوشحالم که بعد از هفت ماه دوری از شما دوباره به 

اجرای برنامه می پردازم و امیدوارم یک شب خیلی 
خوب را در کنار هم داشــته باشیم و شاید ندانید که 

چقدر از دیدن شما خوشحالم.
ســیروان خســروی در یکی از بخش های برگزاری 
این کنسرت بود که ضمن اشــاره به تعطیلی چند 
ماه کنسرت ها و وضعیت معیشتی نامطلوبی که در 
این حوزه برای برخی از نوازنــدگان و فعالان عرصه 
موســیقی پدیده آمده بود توضیح داد: در ایام کرونا 
و اتفاقات اخیری که منجر به تعطیلی کنســرت ها 
شده بود کسی آنچنان که باید از پشت پرده وضعیت 
زندگی برخی از موزیسین ها خبردار نبودند. در حالی 
که ما می دانیم این عزیزان چه شرایط بدی را تا به امروز 
گذراندند. شرایطی که امیدوارم به زودی در وضعیت 
مطلوب تری قرار گیرد تا هیچ هنرمندی نگران چنین 
مسائلی نباشد. این خواننده و آهنگساز موسیقی که 
در این سال ها طرفداران زیادی را برای خود دست و پا 
کرده، در بخش دیگری از کنسرت بود که تلاش کرد با 
دعوت از برادرش زانیار خسروی حال و هوای ویژه تری 
را برای مخاطبان و طرفدارانش فراهم کند. شرایطی 
که موجب شد با ورود زانیار روی صحنه، با استقبال 
بسیار هیجان انگیز مخاطبان و طرفداران این خواننده 
جوان روبه رو شده و این بخش از کنسرت که به اجرای 
سه قطعه مشترک اختصاص پیدا کرده بود، تبدیل به 

یکی از پرطرفدارترین بخش ها شود.

 State visit« ســفر رئیس جمهور به چین اولین
-ســفر دولتی« در دو دهه گذشته است؛ این نشان از 
توجه میزبان بوده و با آداب کامل تشــریفات برگزار 
خواهد شد. آیت الله رئیســی عازم چین شد؛ سفری 
که بعد از ۲0 ســال به دعوت رسمی این کشور انجام 
می گیرد. نگاه دولت در این سفر افزایش همکاری های 
اقتصادی، تعاملات دوجانبه و تبادلات تجاری مطرح 
شده و 6 تن از اعضای کابینه رئیس جمهور را در این 
سفر همراهی می کنند. هم چنین فرزین رئیس کل 
بانک مرکزی و علی باقری مذاکره کنند ارشد کشورمان 

در این سفر حضور خواهند داشت. 
ترکیب تیم همراه رئیس جمهور نشان از اهمیت این 
سفر برای دولت ســیزدهم دارد؛ ضمن اینکه از قبل 
اعلام شده گام جدیدی برای نهایی کردن قرارداد ۲5 
ساله دو کشور در این سفر برداشته خواهد شد. دیدار با 
رئیس جمهور چین، گفت وگو با بازرگانان و اندیشمندان 
چینی و تشکیل جلسه کمیسیون مشترک دو کشور از 

جمله برنامه های این سفر سه روزه است. 
رضا زبیب دســتیار وزیر خارجه و مدیرکل آســیا و 
اقیانوســیه وزارت امور خارجه درباره این سفر گفته 
است: در آداب بین المللی تشریفات، ترتیب اهمیت 
سفرهای خارجی مقامات ســه بخش است؛ »سفر 
 Official-سفر رسمی« ،»Working visit-کاری
visit« و »سفر دولتی-State visit«. سفر آیت الله 
رئیسی اولین State visit )سفر دولتی( به چین در 
دو دهه گذشته است، لذا با آداب کامل تشریفات انجام 

می شود که نشان از توجه میزبان است.

بر اساس این گزارش، محمد جمشیدی معاون سیاسی 
دفتر رئیس جمهور درباره اهمیت این سفر گفته است: 
اهداف این ســفر در بعد اقتصادی و بعد سیاســی و 
راهبردی است؛ راهبرد دولت جمهوری اسلامی ایران 
سیاست همگرایی اقتصادی با تمرکز بر حوزه آسیاست 
که مورد توجه ویژه جدی است. قدرت در جهان در یک 
تحول تاریخی از غرب به شرق در حال حرکت است و 
نقطه تمرکز آن نیز آسیا و به صورت خاص چین است. 
معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور درباره نگاه غربی ها 
به چین و قدرت های آسیایی اظهار داشت: کشورهای 
غربی ابتدا تلاش کردند این تحول را مهار کنند و بعد 
که موفق نبودند، کوشیدند رشــد اقتصادی چین را 
مهار کنند لذا به رویکرد رقابتی پرداختند و الان خود 

کشورهای غربی دنبال کار اقتصادی با چین هستند.
جمشیدی هم چنین با بیان اینکه پیوندهای گسترده 
تاریخی بین ایران و چین برقرار است، خاطر نشان کرد: 
ما ظرفیت هایی از جمله انرژی، ترانزیت و نیروی انسانی 
داریم و انگیزه برای کار اقتصادی با چین به عنوان قدرت 
اقتصادی برتر جهان که بــا آمریکا رقابت می کند، در 
دستورکار اســت. رویکرد ما همکاری های گسترده 
اقتصادی است و بستر این همکاری ها در سند مشارکت 
راهبردی ۲5 ساله است؛ در یک سال گذشته توانسته ایم 
سندی که عملا در ابتدای دولت یک توافقِ روی کاغذ 
بود را پیش برده و درباره مکانیزم عملی کردن آن توافق 
کنیم. در سفر اخیر معاون نخست وزیر چین به تهران 
مذکرات جدی انجام گرفت و الان آماده اجرایی کردن 

آن توافقات هستیم.

رئیس قوه قضاییه گفت: حضور حماسی مردم در 
یوم الله ۲۲ بهمن، وظایف مسئولان و کارگزاران را 
سنگین تر کرد. حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای، طی سخنانی در نشست شورای عالی قوه 
قضاییه، پیشاپیش مبعث حضرت رسول اکرم )ص( 
را تبریک و تهنیت گفت و ضمن قدردانی فراوان از 
مردم متدینّ، انقلابی، زمان شناس و بصیر ایران 
اسلامی بواسطه خلق حماسه در یوم الله ۲۲ بهمن، 
اظهار کرد: مردم ایران اسلامی بار دیگر حماسه ای 
کم نظیر آفریدند و دشمنان و بدخواهان را مأیوس 
کردند؛ حضور باعظمت و با شعور و احساسات مردم 
در یوم الله ۲۲ بهمن، توطئه های این سال ها و این 
ماه های دشمنان را در نصف روز نقش بر آب کرد و 
به دشمنان داخلی و خارجی به اثبات رساند که از 
شناخت جمهوری اسلامی و مردم متدینّ ایران 
عاجز هستند و با محاســبات غلط، توطئه چینی 

می کنند و به هزیمت می روند.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه حضور حماســی 
مردم در یوم الله ۲۲ بهمن، وظایف مســئولان و 
کارگزاران را سنگین تر کرد، گفت: باید همه توان 

و وسع خود را برای خدمت به نظام و ملت و کشور 
به کار بگیریم؛ من در راهپیمایی یوم الله ۲۲ بهمن 
با مشاهده حضور پرشــکوه مردم با خدا بار دیگر 
عهد کردم که هر چه در تــوان دارم برای خدمت 
به این نظام و مردم به کار ببندم؛ به شما مسئولان 
قضایی نیز توصیه می کنم که هر چه در توان دارید 
برای خدمت به نظام و مــردم به کار بگیرید؛ باید 
خدمت رسانی هر چه مطلوب تر و بهتر به مردم را 
جزو کارهای لازم خود بدانیم؛ همین خدمت های 
صادقانه است که دشــمنان را مأیوس و مردم را 

امیداورتر می کند.   
رئیس دستگاه قضا در ادامه مجدداً نهایت قدردانی 
خود را از رهبری به ســبب عفــو اخیر متهمان و 
محکومان به عمــل آورد و اظهار داشــت: مقام 
معظم رهبری در این اعیاد و ایام فرخنده و مبارک، 
عنایت فرمودند و تعداد قابل توجهی از متهمین و 
محکومان را مورد عفو و رأفت اسلامی قرار دادند؛ 
نه تنها زندانیان و محکومان و خانواده های آنها بلکه 
بسیاری از مردم ایران اسلامی بواسطه این عنایت 

معظم له، مسرور و خرسند شدند.

دبیرستان شهید مدرس، از آن دست مدارس خاص 
پایتخت است که شهدای بســیاری تقدیم انقلاب 
کرده، مشاهیری را در حوزه فرهنگ و ورزش در خود 
پرورانده و حالا با گذشت ۴9 ســال از آغاز تاسیس، 
مقاوم سازی شــده و دانش آموزانش از هفته گذشته 
به مدرســه خود برگشته اند؛ مدرســه ای منقش به 
پنجره های ارسی با شیشــه های رنگی، کتیبه های 
کاشیکاری فیروزه ای که هر مخاطبی را به دل تاریخ 
می برد، اینجا بچه ها در حال و هوایی متفاوت درس 
می خوانند. دبیرســتان شــهید مدرس با مساحت 
9000 و زیربنای 5۴00 متر مربعی در سال ۱۳5۲ در 
ناحیه دو شهرری تهران ساخته شده و در سال ۱۳9۱ 
به عنوان مدرسه ماندگار به ثبت رسیده است و به این 
ترتیب بعد از دبیرستان  البرز و مدرسه دارالفنون، به 
عنوان سومین مدرسه ماندگار تهران شناخته می شود. 
این مدرسه که با بهره گیری از اصول معماری سنتی 
بنا شده، به علت فرســوده بودن نیاز به مقاوم سازی 
پیدا کرده و طی سه ســال با هزینه ای حدود ۱۸ تا 
۲0 میلیارد تومان، استحکام یافته، جانی تازه گرفته و 

مهیای پذیرش دوباره دانش آموزان خود شده است. 
عباس زارع، مدیرکل نوسازی مدارس استان تهران 
در این باره می گوید: پروژه مدرسه ماندگار شهرری 
یک کار تخصصی اســت که توان اجرایی نوســازی 

مدارس در انجام آن مشــخص می شود. این مدرسه 
از معماری ایرانی اسلامی بهره گرفته و جزو مدارس 
ماندگار ماست که میراث فرهنگی اجازه تغییر نمای 
مدرســه را نمی داد. بنابراین ما تمهیدات لازم برای 
مقاوم سازی را انجام دادیم، پی ها تقویت و سقف ها 
تسمه کشی شده اند و استانداردسازی فضا به خوبی 
صورت گرفته است. همچنین از دیگ چگالشی برای 
گرمایش استفاده شده که از آیتم های مدرسه سبز به 

شمار می رود.
وی می افزاید: این مدرســه ۳۸ کلاس درس دارد و 
دانش آموزان دوره دوم متوسطه رشته های ریاضی، 
تحربی و انسانی را می پذیرد. تاسیسات الکتریکال و 
مکانیکال ساختمان عوض شــده اند و هزینه مقاوم 

سازی ۱۸ تا ۲0 میلیارد تومان بوده است.
عبدالهی، مدیر دبیرستان شهید مدرس نیز به پیشینه 
و قدمت این مدرسه ۴9 ساله اشاره می کند و می گوید: 
در سال ۱۳۴۲ مدرسه ای تحت عنوان عظیمیه در 
شهر ری داشتیم که پس از ساخته شدن دبیرستان 
شهید مدرس، آن مدرسه به اینجا منتقل می شود و 
در واقع می توان گفت که دبیرستان مدرس از سال 
۱۳5۲ به صورت رسمی آغاز به کار کرده اما از سال ۴۲ 
تا 5۲ هم پرونده هایی از دانش آموزان داریم و بناست 

در طبقه آخر این مدرسه موزه ای هم ایجاد کنیم.

سفر رئیسی اولین »سفر دولتی« به چین در ۲۰ سال گذشته استتهران میان ۳ شهر ارزان جهان

حضور مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن وظایف را سنگین تر کرد

تهران در فقر فضای آموزشی

سياسیفرهنگی 

سینمای ایران افق های جدیدی پیدا کرده است

سیروان خسروی استارت کنسرت ها را زد



اقتصاد2
ایران

اجرای بخشــودگی جرایم وام 
بانک های از اول اسفند 

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: بخشودگی 
جرایم وام ها در بانک های تحت مدیریت دولت، 
از اول اسفندماه اجرایی می شود. »سید احسان 
خاندوزی« درباره بخشــودگی جرایم بانکی 
به مناســبت دهه مبارک فجر توضیح داد: بر 
اساس توافق با مدیران عامل بانک های دولتی 
و بانک های تحت مدیریــت وزارت اقتصاد، هر 
آنچه به عنوان اصل بعلاوه نرخ سود است، باید 
پرداخت شود؛ اما آن جزء سومی که به عنوان 
جرایم بانکی در نظر گرفته می شود، مشمول 

بخشودگی می شود.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: هر بانک دولتی در این 
زمینه همکاری نکند، به بازرسی وزارت اقتصاد 
یا معاونت بانک و بیمه وزارت اقتصاد اطلاع داده 
می شود تا برخورد لازم صورت گیرد. خاندوزی 
گفت: این مصوبــه، ابلاغیه هیــات مدیریت 
بانک هاست، بنابراین بانک های دولتی و تحت 
مدیریت وزارت اقتصاد موظف هستند این کار را 
انجام دهند و بانک ها اعلام کردند این بخشنامه 
پس از ابلاغ، از اول اسفند در تمام استان ها و در 

تمام شعب اجرا می شود.
۱۹ بهمن ماه سید احسان خاندوزی از توافق با 
مدیران عامل بانک های دولتی و بانک های تحت 
مدیریت این وزارتخانــه برای اجرای طرحی با 
هدف وصول مطالبــات غیرجاری و همچنین 
مســاعدت با افــرادی که به علت مشــکلات 
اقتصادی امکان بازپرداخت به موقع تسهیلات 

خود را نداشته اند، خبر داد.

قــرارداد ۲۵۰ میلیــون روبلی 
دانش بنیان های ایرانی با روس ها 

یک شــرکت دانش بنیان ایرانی تولیدکننده 
سیســتم های مدیریت الکترونیک خودرو و 
سیستم های ایمنی خودرو موفق به عقد قرارداد 
تولید ECU )کامپیوتر خودرو( و سنسورهای 
مرتبط با ECU بــه ارزش ۲۵۰ میلیون روبل 
شد. »کرامت ســهراب نیا« مدیرعامل شرکت 
دانش بنیان یاد شده افزود: در جریان برگزاری 
نمایشــگاه »اتومبیلیتی ۲۰۲۲« مســکو در 
شــهریورماه امســال موفق به امضای قرارداد 
همکاری مشترک )جوینت ونچر( با یکی از قطعه 

سازان بزرگ روسیه شدیم.
 ECU وی، تخصــص شــرکت خــود را تولید
)کامپیوتر خودرو(، ایموبلایزر و سنســورهای 
مرتبط با ECU مثل سنسور اکسیژن، سنسور 
دور موتور و غیره برشــمرد و گفت: در جریان 
حضور در نمایشگاه یاد شده، روس ها درخواست 
تولید مشــترک ECU در خاک این کشــور 
و با اســتفاده از امکانات موجــود را ارائه دادند. 
سهراب نیا یادآور شد:  پس از تحریم های روسیه 
از سوی غرب، این کشور در تامین قطعات نیمه 
هادی دچار مشکل شده اســت و با مطالعات 
انجام شده از سوی ما، مشخص شد این شرکت 
روسی زیرســاخت های خوبی در اختیار دارد 
که می توانیم توانمندی های خود را با یکدیگر 
به اشــتراک بگذاریــم. وی خاطرنشــان کرد: 
با گذشــت چند مــاه از آن تفاهم نامه و رفت و 
آمدهای مســوولان دو طرف، موفق به انعقاد 
قرارداد همکاری با این شرکت شدیم، در ضمن 
در ادامه همکاری ها و جهت گسترش بازاریابی 
و فروش این شرکت در روسیه مقرر شد هفته 
آینده مسوولان یکی از شرکت های دانش بنیان 
زیرمجموعه دانشگاه »سینرژی« مسکو سفری به 
ایران داشته باشند و کار مشترک در زمینه سایر 
محصولات خودرویی از جمله کیسه هوا )ایربگ( 
 آغاز شود و نمایندگی شرکت مان را در روسیه 

تاسیس کنیم.
سهراب نیا بیان داشت: مقرر شده در ابتدای کار، 
بخشــی از محصولات در ایران ساخته شده و 
بخشی دیگر نیز در روسیه تولید شود و امکان 
توسعه قرارداد در آینده برای سیستم های ایربگ 
)کیسه هوا( خودرو نیز وجود دارد. مدیرعامل 
این شــرکت دانش بنیان ایرانی تولیدکننده 
سیســتم های مدیریت الکترونیک خودرو و 
سیســتم های ایمنی خودرو تصریح کرد:  یکی 
از مهمترین مشکلات، باز کردن حساب بانکی 
در روسیه بود که ســختگیری زیادی در این 
زمینه وجود داشــت، اما بالاخره پس از دو ماه 
و نیم تلاش موفق به انجام آن شــدیم و پیش 
پرداخت قرارداد را دریافت کردیم. وی، چین و 
ترکیه را دو رقیب بزرگ قطعه سازان ایرانی در 
روسیه برشمرد که با وجود همه محدودیت های 
بین المللی و تحریم ها، برای توسعه مراودات با 

روس ها باید جدی گرفته شوند.

خبر

رئیس کل بانک مرکزی از 
عرضه ۶.۵ میلیارد دلار ارز 
۲۸ و ۵۰۰ تومانی به بازار 
در ۴۰ روز اخیر خبر داد و 
افزود: با اقداماتی که نجام 
می دهیم پیش بینی ما این اســت که نرخ ارز رو به 
کاهش خواهد بود و نرخ کنونی مناسب و مورد نظر 
ما نیست. محمدرضا فرزین در گفت وگوی تلویزیونی 
افزود: در تلاش هستیم تا نیازهای مردم را در بازار 
آزاد تامین کنیم به همین جهت ۶۰۰ صرافی و ۱۵۰ 
شعبه بانک های سپه، صادرات، ملی، ملت و تجارت 
در حال عرضه ارز هستند و مردم می توانند با مراجعه 

به آن ها ارز خود را دریافت کنند.
وی ادامه داد: نرخ اســکناس دلار ۴۳ و ۳۰۰ تومان 
و یورو ۴۶ هزار و ۳۰۰ تومــان بود و مردم می توانند 
در ســامانه ice.ir )بازار متشــکل ارزی( نرخ ارز را 
مشاهده کنند. رییس کل بانک مرکزی تصریح کرد: با 
اقداماتی که انجام می دهیم پیش بینی می کنیم این 
نرخ کاهش بیابد. وی اظهار داشت: یک جریانی تلاش 
می کند در بازار ارز قیمت های بالایی را ایجاد کند که 
از مردم تقاضا می کنیم به آن ها توجه نکنند و در این 
رابطه خبرنگاران می توانند به سبزه میدان و صرافی ها 
مراجعه کنند تا نرخ ســازی این جریان ها به دور از 
واقعیت را متوجه شوند. فرزین بیان کرد: صرافی ها و 
شعب بانک های ارزی منتخب در هفت روز هفته فعال 

هستند. به گفته وی در سه روز تعطیل اخیر ایران یا 
امروز که دبی تعطیل بود برخی نرخ درهم را با نرخ 
ســازی بالا می بردند!مرکز مبادله ارز و طلا تا پایان 
هفته راه اندازی می شــود. رئیس کل بانک مرکزی 
اظهار داشــت: مرکز مبادله ارز و طــلا در آخرین 
جلسه شــورای پول و اعتبار تصویب شد و هدف آن 

ساماندهی و توسعه معاملات ارز و طلا است.
وی ادامه داد: با اینکه قرار بود تا نیمه بهمن شروع به  
کار کند به دلیل مشکلات فنی به موقع آماده نشد 

اما تا پایان هفته راه اندازی می شود. فرزین بیان کرد: 
در گام اول کلیه نیازهای ارزی مردم مثل دانشجویی 
و مسافری و درمانی و غیره تامین می شود. در هفته 
آینده ربع سکه هم که حباب زیادی دارد در این بازار 

عرضه خواهد شد تا حباب آن کاهش بیابد.
وی افزود: در گام های بعدی ابزارهای مشتقه ارزی 
و عملیات ســوآپ را هم در بــازار مبادله ارز و طلا 
راه اندازی خواهیم کرد. در رابطه با آخرین وضعیت 
سامانه نیما بیان کرد: ۴۰ روز گذشته که بنده رئیس 

بانک مرکزی شدم طبق وعده ۶.۵ میلیارد دلار ارز 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی عرضه کردیم و همان طور 
که می دانید امروز در سامانه نیما ۱۸۷ میلیون دلار 
معامله شد و ۳۰۰ میلیون درهم نیز در نیما عرضه 
کردیم. فردا هم در عراق و ترکیه ارزهای جدیدتری 
عرضه خواهیم کرد. فرزین با اشــاره به این امر که 
گزارشاتی مبنی بر تخلف افراد به دست ما رسیده، 
گفت: برخی از افراد از بازار آزاد ارز تامین می کنند 
و کالا را خریداری می کنند، اما بعدا در سامانه نیما 
درخواســت ارز می کنند که این کار امر پولشویی 
است که ما با آن برخورد می کنیم و کالای خریداری 

شده را قاچاق محسوب می کنیم.
فرزین در پاســخ به این پرسش که چه زمانی مرکز 
مبادله ارز و طلا شــروع به فعالیت می کند؟ گفت: 
مرکز مبادله ارز و طلا در آخرین جلسه شورای پول 
و اعتبار تصویب شد که موضوع این مرکز ساماندهی 
و توسعه بازار ارز و طلا اســت قرار بود در نیمه اول 
بهمن ماه این مرکز افتتاح شود که به علت مشکلات 
زیرساختی افتتاح آن عقب افتاد، اما تا هفته آینده 
این مرکز افتتاح خواهد شد. در گام اول افتتاح این 
مرکز، تمامی نیاز های ارزی مانند ارز مســافرتی، 
دانشجویی پاسخ داده می شــود، البته با راه اندازی 
مرکز ربع سکه را نیز عرضه می کنیم. همانطور که 
می دانید ربع سکه را در بورس کالا نیز عرضه کردیم 
و تلاش ما بر این است که تمامی نیاز های ارزی را در 
این مرکز پاسخ بدهیم در گام های بعدی ابزار مشتقه 

ارزی و سواپ ارزی را نیز راه اندازی می کنیم.

۶.۵ میلیارد دلار ارز ۲۸۵۰۰ تومانی عرضه شد

فرزین: نرخ ارز کاهشی می شود 
ابزار مشتقه ارزی و سواپ ارزی راه اندازی می شود

سکه ۲۵ میلیون تومان شد 
قیمت هر قطعه ســکه بهار آزادی طرح جدید روز 
یکشــنبه، ۲۳ بهمن ماه با ۶۶۰ هزار تومان افزایش 
نسبت به روز کاری گذشته )پنجشنبه، ۲۰ بهمن 
ماه( ۲۵میلیون تومان معامله شد. هر قطعه سکه 
بهار آزادی طرح جدید بر اساس نرخ اعلامی اتحادیه 
صنف فروشندگان و ســازندگان طلا، جواهر، نقره 
و سکه تهران در ســاعت ۱۵ و ۵۰ دقیقه امروز ۲۵ 
میلیون تومان داد و ستد شد. سکه تمام بهار آزادی 
طرح قدیم با ۶۰۰ هــزار تومان افزایش قیمت، ۲۳ 
میلیون و ۶۰۰ هــزار تومان خرید و فروش شــد؛ 
همچنین نیم سکه ۱۴ میلیون و ۴۵۰ هزار تومان، 
ربع  سکه ۹ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان و سکه یک 
گرمی پنج میلیون تومان قیمت خورد. علاوه بر این، 
در بازار طلا نرخ هر گرم طلای ۱۸ عیار ۲ میلیون و 
۱۲۸ هزار تومان و قیمت هر مثقال طلا ۹ میلیون و 
۲۲۰ هزار تومان شد. بهای هر انُس طلا در بازارهای 

جهانی یک هزار و ۸۶۶ دلار و ۴ سنت است.

پژو ۲۰۷ اتوماتیک ۹۰۰ میلیون 
تومان شد

با اعــلام خبر توقــف تولید پژو ۲۰۶ کــه یکی از 
محصولات پرطرفدار شرکت ایران خودرو است بازار 
واکنش خود را به این موضوع نشان داد و این خودرو 
شاهد افزایش قیمت شده اســت. با روند افزایشی 
نرخ دلار بازار شاهد افزایش قیمت انواع خودروهای 
داخلی است به نحوی که قیمت ۲۰۷ اتوماتیک به 
۹۰۰ میلیون تومان رسیده است. نکته قابل توجه 
اینجاســت با اعلام خبر توقف تولید پژو ۲۰۶ که 
یکی از محصولات پرطرفدار شرکت ایران خودرو 
بود بازار واکنش خود را به این موضوع نشان داد و 
این خودرو نیز شاهد افزایش قیمت است. برهمین 
اساس قیمت پژو ۲۰۶ تیپ دو به ۴۸۳ میلیون تومان 
رسیده است. قیمت سایر خودروها نیز نسبت به روز 
گذشته شــاهد افزایش یک تا سه میلیون تومانی 
اســت. این افزایش قیمت ها در حالی اتفاق افتاده 
است که رکود همچنان بر بازار حاکم بوده و کمتر 
معامله ای صورت می گیرد. این درحالیست که با 
نزدیک شدن به شب عید باید بازار خرید و فروش 

خودرو رونق قابل توجهی داشته باشد.

امکان صادرات محصولات باغی 
ایران به چین

با اعمال تحریم علیه ایران ارتباط ما با کشورهای 
اروپایی با مشکلاتی مواجه شده است بنابراین هر 
فضایی که امکان هم افزایی بدهد باید با دید مثبت 
مورد ارزیابی قرار گیرد. قرار است مسئولان ارشد 
دولت سفری به چین داشته باشــند و سیدجواد 
ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی نیز همراه با این 
هیأت بلند پایه همراه خواهد بود. ظرفیت دو کشور 
برای همکاری های دوجانبه در بخش کشــاورزی 
چیست؟ عنایت اله بیابانی، قائم مقام رئیس خانه 
کشاورز در این باره به مهر گفت: چین جمعیت بسیار 
زیادی دارد که تأمین مواد غذایی آنها کاری دشوار 
است. این بازار می تواند کمک کند تا مازاد محصولات 
کشاورزی ایران صادر شــود و ارزآوری برای کشور 
داشته باشد. وی افزود: در این باره تسهیلاتی باید 
فراهم شود تا محصولات مازاد زراعی و باغی مانند 
مرکبات به چین صادر شوند.بیابانی تصریح کرد: 
وزیر جهاد کشاورزی می تواند با مدیریت علاوه بر 
تأمین بازار داخل که اولویت نخست این وزارتخانه 
است باقی محصولات طی قراردادی به این کشور 
صادر شود.در ادامه کامبیز بازرگان، رئیس مؤسسه 
تحقیقات خاک و آب با بیان اینکه چین در بخش 
کشاورزی پیشرفت های زیادی داشته است گفت: 
چین در پژوهش های کشاورزی و محصولات زراعی 
مانند برنج و ارقام جدید این محصول، اقلام غلات، 
چای، کرم ابریشم و… پیشرفت هایی داشته است.

وی افزود: در بحث بیابان زایی و جلوگیری از گسترش 
بیابان مطالعات زیادی در این کشور انجام شده که 
می تواند در کنار مطالعات پژوهشگران ایرانی بسته 
پیشنهادی در سطح بین المللی فراهم کند.او ادامه 
داد: در معرفی ارقام جدیــد زراعی مانند برنجی که 
مناسب شرایط مناسب خاک باشــد و متناسب با 
شرایط شوری خاک و آب امکان کاشت داشته باشد 

از دیگر دستاوردهای بخش کشاورزی چین است.
رئیس مؤسسه تحقیقات خاک و آب با بیان اینکه 
با اعمال تحریم ارتباط ما با کشورهای اروپایی با 
مشکلاتی مواجه شده است بنابراین هر فضایی که 
امکان هم افزایی را بدهد باید با دید مثبت ارزیابی 
کرد، گفت: چین پژوهش هایی در حوزه کشاورزی 
داشته و بیشتر در ارقام و محصولات بیوتکنولوژی 
و بهره وری از زمین های کشاورزی بوده است. به 
عنوان مثال کشورهای مختلف از جمله ایران در 
حوزه گندم چندین ارقام معرفی می کند. برخی 
شــرکت های بین المللی ارقام خود را در چین به 

تولید می رسانند.
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مدیرعامل ســازمان حسابرسی ضمن بیان اینکه 
آماری در مورد اموال مــازاد دولت وجود ندارد در 
مورد وضعیت صندوق های بازنشســتگی اعلام 
کرد که این صندوق ها ناتــرازی دارند. قدرت الله 
اسماعیلی با اشاره به اینکه سازمان حسابرسی با 
۱۱۱۲ نفر نیرو حسابرسی ۷۵۰ شرکت را انجام 
داده اســت، گفت: در ۹ ماهه سال جاری ۱۶۷۱ 
فقره گزارش توسط سازمان حسابرسی به مراجع 
ذیربط اعلام شده است که از این میان ۵۲ درصد 
گزارش هــا دارای اظهار نظــر، ۴۸ درصد دارای 
اظهارنظر مشروط و دو درصد نیز عدم اظهار نظر 

و مردود بودند.
وی ادامه داد: همچنین ۵۴۲۶ مورد عدم رعایت 
قوانین و مقررات در شرکت ها گزارش شده و ۹۱ 
شرکت طی سال جاری به مراجع قضایی معرفی 
شــده اند که بعضا شــرکت های مادرتخصصی و 
بانک هــا بوده اند. جرم این شــرکت ها اکثرا عدم 
رعایت قوانین و مقررات بــوده و این عدم رعایت 
قوانین مربوط به قانون پولشــویی است. البته در 
قانون پولشویی تکالیفی به شرکت ها محول شده، 

اما بستر آن فراهم نشده است. مدیرعامل سازمان 
حسابرسی با اشاره به حذف امضای طلایی عنوان 
کرد: حذف امضــای طلایی تعییــن صلاحیت 
حســابداران رســمی یکی از اقداماتی بوده که 
اخیرا انجام شــده است. اســماعیلی در ادامه در 
مورد وضعیت صندوق های بازنشســتگی توضیح 
داد: در ایــن صندوق ها ناترازی وجــود دارد که 
دولت در جهــت رفع آن ها اقــدام و کمک کرده 
است ناترازی از بین برود. وی ادامه داد: بخشی از 
مطالبات صندوق ها از دولت است و برخی بانک ها 
از صندوق ها مطالبه دارند که در این راستا تفاهمی 
بین صندوق ها، بانک ها و دولت شکل گرفته است.

مدیرعامل سازمان حسابرسی در پاسخ به سوال 
دیگر ایسنا در مورد میزان بدهی دولت به بانک ها و 
دلیل اختلاف نظر بانک ها و دولت عنوان کرد: این 
بدهی ناشی از اختلاف روش محاسبه سود است. 
بانک ها ادعای دیگری دارند که مورد پذیرش دولت 
نیست. بانک ها باید در بستر قانون حرکت کنند. 
سود مرکب پذیرفته نیست. یک تفسیر متفاوتی 
از بخش نامه هــا وجود دارد که بایــد این موضوع 

برطرف شود. اسماعیلی در ادامه با تاکید بر اینکه 
سازمان حسابرسی به طرح مولدسازی ورود نکرده 
است، گفت: ما اطلاعاتی در این زمینه نداریم. یکی 
از کارها تدوین استانداردهای حسابداری بخش 
عمومی بــود که تاکنون در کشــور به طور کامل 
اجرا نشده که اگر اجرا شود شناسایی دارایی های 
دولت صورت می گیرد و ثبت خواهد شــد. وی با 
تاکید بر اینکه ثبت و ضبطی از دارایی های دولت 
وجود ندارد گفت: آمارها از سوی دستگاه ها ثبت 
نمی شــود. دولت ها تغییر می کنند بدون اینکه 
گزارشی از عملکرد مالی خود در هنگام آغاز و پایان 
کار خود اعلام کننــد. دولت ها هیچوقت در مورد 

دارایی های خود صورت مالی منتشر نکردند.
مدیرعامل ســازمان حسابرســی با بیان اینکه در 
حســابداری نقدی نمی توان تعهدات را شناسایی 
کرد، در مورد اینکــه در علم حسابرســی به چه 
اموالی مازاد گفته می شــود، توضیح داد: به اموالی 
که در فرایند ارائه کالا و خدمــات در آینده به کار 
گرفته نشود مازاد گفته می شود. تشخیص هیات 
مولدسازی در این  مورد اشــتباه نخواهد بود زیرا 

سابقه املاک را بررســی می کنند. اسماعیلی در 
پاسخ به سوال ایسنا که میزان اموال مازاد سازمان 
حسابرسی چقدر است؟ گفت: ما اموال مازاد نداریم، 
کسری هم داریم. حتی مراســم تودیع معارفه در 
نمازخانه برگزار شــد و صندلی هم کرایه کردیم. 
به گفته وی حسابرسی صداوسیما و بانک مرکزی 
بر عهده سازمان حسابرسی نیست. اسماعیلی در 
ادامه با تاکید بر اینکه تغییر مدیرعامل ســازمان 
حسابرسی به دلیل پرونده فولاد نبوده است، گفت: 
گزارش این شرکت هر ســال به مجمع عمومی و 
سازمان های ذیربط ارائه می شده و در بیانیه ای که 
شهریورماه منتشــر کردیم این موضوع به تفصیل 
شــرح داده شــد. پرونده فولاد در مرجع قضایی 
درحال بررسی است و دســتگاه های نظارتی روی 

این پرونده تمرکز کرده اند.
وی ادامه داد: بیش از ۵۰ درصد عددی که مطرح 
شده بود مرتبط با فروش محصول مطابق ضوابط 
تعیین شده توسط وزارت صمت و بورس و بخشی 
از ایــن عدد نیز ناشــی از عدم رعایــت قوانین و 

مقررات بوده است.

این روزها بلیت هواپیما در برخی از مســیرها مانند 
تهران- مشهد، تهران- شــیراز و ...به سختی پیدا می 
شود. در این مورد شائبه هایی مبنی بر عدم فروش بلیت 

به دلیل افزایش قیمت بلیت ها مطرح است.
به گزارش مهر، جنجال بر سر موضوع افزایش قیمت 
بلیت هواپیما به نتیجه نرسید؛ از طرفی ایرلاین ها اصرار 
دارند که به دلیل افزایش موجود در یک سال گذشته، 
ناچار به افزایش قیمت بلیت هواپیما هستند، از طرفی در 
مقابل دو دیدگاه وجود دارد، از سویی سازمان هواپیمایی 
کشوری که اگرچه با افزایش نرخ بلیت موافق است اما 
این کار را ملزم به ابلاغ ســتاد تنظیم بازار می داند و از 
سوی دیگر برخی از جمله نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی که با گران شدن بلیت از اساس ابراز مخالفت 
کرده اند. در این میان اما موضوع دیگری که منجر به 
ایجاد سوال شــده، کمبود بلیت هواپیما در برخی از 
مسیرهاست. در حالی که بلیت هواپیما برای سفرهای 
نوروزی در وب سایت شــرکت های هواپیمایی برای 
فروش گذاشته شده، اما برای برخی تاریخ ها نمی توان 
بلیتی پیدا کرد. این موضوع این شائبه را ایجاد کرده که 
ایرلاین ها به عمد و با هدف فشار به سازمان هواپیمایی 
و ستاد تنظیم بازار، از فروش بلیت خودداری می کنند.

حسن خوشــخو، معاون هوانوردی و امور بین الملل 
سازمان هواپیمایی کشوری درخصوص کمبود بلیت 

برخی مسیرها به خبرنگار مهر گفت: کمبود بلیت به 
دلیل افزایش تقاضا در برخی مســیرها بوده اســت و 
ناوگان هوایی کشور پاسخگو نیاز متقاضیان نیست با 
جمعیت ۹۰ میلیونی در قرن ۲۱ که همه به دنبال سفر 
راحت هستند و نیاز به هواپیما بیشتر حس می شود 
نمی توان با وجود کمبودها به متقاضیان پاســخ داده 
شــود. وی در ادامه در خصوص اینکه مسیر تهران به 
مشهد یا تهران به شیراز و … هواپیما تا فروردین ماه 
وجود ندارد گفت: صدور مجوزها اســت در هفته های 
گذشته پروازها با همان تعداد قبلی انجام شده است به 
طور مثال در ۲۳ بهمن ماه اگر ۵۰ سفر به مشهد انجام 
شده در روزهای قبل و بعد هم همین تعداد بوده است 
و کمتر نشده بنابراین نمی توان گفت که کمبود بلیت 
به دلیل افزایش قیمت ها باشــد. معاون هوانوردی و 
امور بین الملل ســازمان هواپیمایی کشوری در ادامه 
افزود: باید شفاف صحبت کرد و عرضه کم برای افزایش 
قیمت بلیت نیســت و هیچ شرکتی حاضر نیست که 
ضرر کند بنابراین هیچ پروازی به دلیل افزایش قیمت 
کنسل یا لغو نشده است.حسن خوشخو درخصوص 

افزایش قیمت بلیت گفت: طبق مصوبه ای که دولت 
داشته قیمت ها در شورای رقابت تنظیم گرفته و ابلاغ 
می شود افزایش قیمت مطالبه ای است که شرکت های 
هواپیمایی دارند اما تا وقتی ابلاغ نشود هیچ افزایشی 

صورت نخواهد گرفت
حسام قربانعلی، روابط عمومی ایران ایرلاین درخصوص 
کمبود بلیت هواپیما گفت: تعــداد پروازهای داخلی 
محدود است و به طور مثال برای مشهد در روز سه پرواز 
انجام می شود با توجه به اینکه ماه رجب و شعبان است 

و متقاضی زیاد کمبود بلیت کاملاً طبیعی می باشد.
وی در ادامه بیان کرد: اینکه نبود پروازها برای افزایش 
قیمت بلیت باشد اشتباه است و این کار را فقط چارترها 
انجام می دهند و ایرلاین ها که مســتقیم می فروشند 
چنین کاری را نخواهند کــرد با توجه به اینکه فروش 
از طریق ســامانه های دولتی نظارت می شود در حال 
حاضر برای مسیرهایی مانند خوی، دشت مغان و.. پرواز 
است اما برای بندرعباس، چابهار، مشهد و.. بلیت وجود 
ندارد این هم به خاطر حجم بالای تقاضا است با توجه 
به اینکه پرواز اســتند بایی وجود ندارد و همه پروازها 

صورت می گیرد. روابط عمومی ایران ایرلاین درخصوص 
افزایش قیمت بلیت هواپیمایی گفت: افزایش قیمت 
بلیت ها به شــرط تخصیص هواپیما و تقویت ناوگان 

هوایی میسر خواهد شد.
میراکبر رضــوی، مدیرکل روابط عمومی ســازمان 
هواپیمایی کشوری درخصوص کمبود بلیت پروازها 
گفت: با توجــه به اینکه تعطیلات وجــود دارد مردم 
به دنبال بلیت هســتند نه تنها بلیت هواپیمایی بلکه 
بلیت های راه آهن و اتوبوس و… هم محدود است و 
تقاضا در این مدت زیاد است و می توان گفت ۹۰ درصد 
متقاضیان ناراضی هستند با توجه به اینکه ناوگان های 

فعال هرروز در حال انجام هستند.
وی در ادامه بیان کرد: به طور مثال شــب میلاد امام 
رضا )ع( حدود ۲۰۰ هزار نفر متقاضــی وجود دارد و 
فقط ۱۰۰ هزار نفر می توانند بلیــت تهیه کنند و ما 
شــرمنده ۹۸ درصد مردم می شــویم و این ربطی به 
افزایش قیمت بلیت ندارد چرا که پروازها محدود است 
و تقاضا بالا بنابراین اینکه بگویم برای افزایش قیمت 
بلیت است اشتباه می باشــد. مدیرکل روابط عمومی 
سازمان هواپیمایی کشوری درخصوص افزایش قیمت 
بلیت ناوگان هوایی گفت: بررسی ها انجام شده است 
 اما تا زمانی که به سازمان ها ابلاغ نشود افزایش بلیت 

غیر قانونی است.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری در بیان اینکه ۱۵ درصد جمعیت 
تهران در بافت فرســوده زندگی می کنند، گفت: با اجرای طرح های 
تشویقی جدید نوسازی بافت فرســوده در برخی مناطق تهران شاهد 

رشد ۴۸۰ درصدی صدور پروانه های ساختمانی هستیم.
محمد آیینی ضمن اشــاره به میزان بافت فرســوده در شــهر تهران 
اظهارداشت: به استناد بافت خالص شهری پایتخت، ۵ درصد از فضای 
شــهری تهران در زیر مجموعه تعریف بافت فرســوده قرار می گیرد. 
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری در بیان جمعیت مستقر در بافت 
فرسوده گفت: ۱۵ درصد از جمعیت شهر تهران معادل ۱.۵ میلیون نفر 

در مســکن های زندگی می کنند که در بافت فرسوده قرار گرفته است. 
وی افزود: ۵۰ درصد از بافت فرســوده تهران نوسازی شده است و ۵۰ 
درصد دیگر معادل ۲.۵ درصد فضای خالص شهری همچنان نوسازی و 
بهسازی نشده است. آیینی ضمن تاکید بر اهمیت نوسازی بافت فرسوده 
گفت: فارغ از تمامی مزایای نوسازی بافت فرسوده، این مسئله می تواند 
زمینه کاهش جدی خســارات جانی و مالی در بلایای طبیعی از جمله 
زلزله را فراهم کند. مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری تاکید کرد: 
واحدهای مسکونی بافت فرسوده اصولا سازه ای برای مقاومت در برابر 
زلزله ندارند و در صورت وقوع این پدیده، می توان جان مردم را به خطر 

بیندازد. وی افزود: نوسازی واحد مسکونی مطابق مقررات ملی ساختمان 
باعث می شود تا زلزله های تا ۷.۵ ریشتر بدون خسارت جانی باشد. این 
مقام مسئول در تشریح احتمال تبعات وقوع زلزله در تهران گفت: کل 
جمعیت مستقر در بافت فرسوده در معرض خطر زلزله هستند و این خطر 
به صورت مستقیم و غیر مستقیم بر این افراد اثرگذار است. آیینی بیان 
کرد: امیدواریم با توسعه روند نوسازی بافت فرسوده در کمترین زمان 
ممکن زمینه حذف این بافت از فضای شــهری مهیا شود، کما اینکه با 
اجرای طرح های تشویقی جدید در برخی مناطق تهران شاهد رشد ۴۸۰ 

درصدی صدور پروانه های ساختمانی هستیم.

میزان اموال مازاد دولت مشخص نیست

صندوق های بازنشستگی ناترازی دارند

چرایی کمبود بلیت هواپیما

افزایش بلیت هواپیما غیر قانونی است

رشد 4۸۰ درصدی صدور پروانه ساختمانی در پایتخت 

50 درصد بافت فرسوده تهران نوسازی شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

در راستای سیاســت گروه صنعتی ایران خودرو 
مبنی بر توســعه محصولات و عرضه محصولات 
جدید و به روز، خــودروی پژو ۲۰۶ از مدار تولید 

خارج خواهد شد.
باتوجه به راهبرد گــروه صنعتی ایران خودرو در 
طرح تحول کیفیت محصــولات که از بهمن ماه 
سال گذشــته تدوین شــده و در حال اجراست 
و در راســتای عمل به فرامین هشــت ماده ای 
رییس جمهور، توقف تولید محصولات قدیمی و 
جایگزینی آن ها با خودروهای به روز و جدید در 

دستور کار این خودروساز قرار دارد تا رضایتمندی 
مشتریان افزایش یابد.

بر همین اســاس، در ســال جاری دو خودروی 
سمند و پژو 4۰5 از خط تولید خارج شد و این بار 
محصول پژو ۲۰۶ در آستانه توقف تولید قرار دارد.  
به این ترتیب، این محصول که در زمره محصولات 
پر طرفدار ایران خودرو قرار دارد، در اســفندماه 
امسال و پس از تحقق تعهدات به مشتریان از خط 

تولید خارج می شود.
بر اســاس برنامه ریزی های صــورت گرفته، دو 

خودروی پــژو ۲۰7 مجهــز به موتــور TU3 و 
محصول پروژه TF۲1 که در سال آینده به تولید 

انبوه می رسند، جایگزین ۲۰۶ خواهند شد.
گفتنی اســت، گروه صنعتی ایــران خودرو در 
راســتای اجرای طرح تحول کیفیت محصولات، 
در ســال جــاری در بخــش ســواری از دو 
محصول جدید رونمایی کرده کــه طبق برنامه 
در ســال آینده به مرحله تولید انبــوه خواهند 
 رســید و همچنین محصولات فعلی را توســعه 

و بهبود بخشیده است.

شــرکت ها و کارخانجات موتورسیکلت ســازی 
کشور از ابتدای امسال تا پایان دی ماه 373 هزار و 
۶۶۲ دستگاه انواع موتورسیکلت تولید کردند.این 
آمار در مقایسه با مدت مشابه سال 14۰۰ )تولید 
1۹۸ هزار و ۸7 دستگاه( رشد ۸۹ درصدی نشان 

می دهد.
برپایه این گزارش، در سال ۹۹ تعداد 15۰ هزار 
و ۶۸1 دســتگاه، در ســال ۹۸ تعداد ۸7 هزار و 
1۹۹ دســتگاه، در ســال ۹7 تعــداد ۸۶ هزار و 
355 دســتگاه و در ســال ۹۶ تعداد ۸7 هزار و 
 7۰۹ دســتگاه موتورسیکلت در کشــور تولید 

شده بود.
ارتقــای عمــق داخلی ســازی محصــولات 

تولیــدی توســط تولیدکنندگان و دســتیابی 
بــه بنُ ســازه )پلتفــرم( مشــترک بومــی در 
خصــوص مدل هــای پرُفروش موتورســیکلت 
 و دوچرخــه، بــه عنــوان راه حلــی موثــر 
به منظــور افزایــش تولیــد، کاهــش ارزبری، 
کنترل قیمت و رســوب دانش فنــی طراحی و 
ســاخت موتورســیکلت بر اســاس نیاز مصرف 
 کننــدگان داخلــی، از ســوی کارشناســان 

عنوان می شود.
با توجه به تکالیــف قانونــی از رده خارج کردن 
به منظــور  فرســوده  موتورســیکلت های 
بهبــود کیفیت هــوا و نیــز هدفگــذاری برای 
دســتیابی بــه فناوری های پیــش روی صنعت 

موتورســیکلت، تولید، عرضه، اقتصادی ســازی 
و ترویج اســتفاده از موتورســیکلت های برقی 
جزو برنامه هــای اصلــی وزارت صنعت، معدن 
 و تجــارت و تولیدکننــدگان موتورســیکلت
 اســت. امروز و در دســته موتورســیکلت های 
پرُتیراژ، به جز موتــور )Engine( که از خارج از 
کشــور تامین می شود، در ســایر اجزا و قطعات 
متشــکله بیــش از ۶۰ درصــد داخلی ســازی 
محقق شده است.صنعت موتورســیکلت ایران 
متشــکل از 44 کارخانــه تولیــدی اســت که 
با 1۶ هزار نفر نیــروی کار مســتقیم و بیش از 
 ۸۰ هزار نفر نیــروی کار غیرمســتقیم فعالیت

 می کند.

نائب رئیس دوم اتحادیه لــوازم خانگی با اعلام 
اینکه بســیاری از کارخانجات تولیــد کننده به 
بهانه افزایش قیمت فولاد، رنــگ و... حدود ۶۰ 
درصد قیمت کالای تولیدی خود را افزایش داده 
اند، گفت: افزایش قیمت لوازم خانگی مورد تایید 
وزارت صمت نیســت. رحیمی افزود: متاسفانه 
افزایش قیمت های اخیــر در حوزه لوازم خانگی 
از سوی کارخانجات تولید کننده صورت گرفته 
و هیچ توضیحی برای این موضوع ندارند که این 
افزایش قیمت مورد تایید وزارت صنعت، معدن و 

تجارت و سازمان بازرگانی نیست. او با بیان اینکه 
هم اکنون عرضه لوازم خانگــی در بازار مطلوب 
است، گفت: به دلیل بالارفتن بی ضابطه قیمت ها، 
تقاضا پایین آمده و رکود در بازار حکمفرما است. 
حتی ما در مواردی شاهد هســتیم کارخانجات 
کالای خود را به قیمت مصــرف کننده و عمده 
عرضه می کنند و هیچ سودی برای عرضه کننده 

در نظر نگرفته اند!
رحیمی گفت: الان کار به جایی رسیده است که 
مصرف کننده قدرت انتخاب بــرای جایگزینی 

کالا ندارد و یا بایــد کالای مورد نیــاز خود را با 
قیمت بالا خریداری کند و یــا اینکه اصلا نخرد. 
نائب رئیــس دوم اتحادیه لــوازم خانگی افزود: 
بســیاری از کارخانجات تولید کننــده به بهانه 
افزایش قیمت فولاد، رنــگ و... حدود ۶۰ درصد 
قیمت کالای تولیدی خود را افزایش داده اند. او 
گفت: اتحادیه اطلاعات و اخبار گرانفروشی را به 
صورت روزانه و از طریق رئیس اتحادیه به وزارت 
 صمت گزارش می دهد اما متاسفانه ترتیب اثری 

داده نمی شود.

تولید پژو ۲۰۶ متوقف می شود

تولید موتورسیکلت ۸۹ درصد افزایش یافت

اکثر تولیدکنندگان لوازم خانگی ۶۰ درصد گران کردند
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رابطه مستقیم نرخ بیکاری با رکود
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

دولت ها در کنار نظام بانکی موظف هستند از کارآفرینان حمایت کنند. اقدامات خوبی در دولت برای 
ایجاد اشتغال انجام شده است. بازوی اصلی حمایت از کارآفرینان، دولت ها هستند که می توانند شاخص 
های مورد نیاز کاهش نرخ بیکاری را فراهم کنند. از سوی دیگر دریافت مجوز کسب و کار و بهبود فضای 
کسب و کار باید در اولویت قرار بگیرد. در این شــرایط تولید جان می گیرد و با احیای تولید، اشتغال 
شکل خواهد گرفت. این بدان معناست زمانی می توان چرخه تولید و کارآفرینی را در کشور تسریع کرد 

که تولید کنندگان و کارآفرینان ماه ها در صف دریافت مجوز کسب و کار، وقت خود را از دست ندهند.
در حوزه اقتصاد مهم ترین مسئله ایجاد شغل است. چرا که بسیاری از نابسامانی های اجتماعی به بیکاری 
باز می گردد. چرا که نبود شغل و درآمد مانع تشکیل زندگی شــده، علاوه بر تبعات اقتصادی، تبعات 

اجتماعی زیادی را نیز به دنبال دارد.
در مجموع نظام بانکی می تواند بازوی قوی در جهت حمایت از رشد تولید و به تبع آن رشد اقتصاد و حل 
برخی از اساسی ترین مشکلات اقتصادی کشور باشد. نتیجه تسهیل تولید، تسهیل اشتغال، افزایش 

درآمد، کاهش قیمت ها و کاهش نیاز به ارز است.
از سوی دیگر وظیفه دولت این است که موانع ایجاد اشتغال و رونق تولید را برطرف کند تا یکپارچه سازی 
عظیمی در بخش قوانین و مقررات با کمترین گره ایجاد شود. این در حالی است که متاسفانه بانک ها 
منابع شــان را در اختیار خدمات و دلالی قرار می دهند. حتی بعد از آن نیز تسهیلات شان را به بخش 
صنایع اختصاص می دهند. به همین جهت به بخش کشاورزی که کمترین هزینه برای ایجاد اشتغال را 

دارد، تسهیلات بسیار کمی داده می شود.
متاســفانه نرخ بیکاری رابطه مســتقیمی با رکود دارد. هر چه رکود بالاتر برود نــرخ بیکاری بالاتر 
می رود. تکلیف دولتها از روز اول پیاده سازی الگوی اقتصاد مقاومتی بوده است. یعنی توجه به تولید، 
راه اندازی بنگاه های اقتصادی، کمک به افزایش ظرفیت بنگاه ها، پر کردن خلا بازار با ایجاد تشکل های 
جدید اقتصادی، جلوگیــری از واردات غیرضرور، بی رویه وتجملاتی. حتــی واردات کالا هایی که در 
داخل امکان تولید دارد تا به مرحله تجاری ســازی برود ممنوع شــود تا تولید داخلی رونق بگیرد و 
تولید درونزا شــود. هر چه تولید در بخش حقیقی اقتصاد افزایش پیدا کند نــرخ اقتصاد بالا می رود. 
 رفاه اجتماعی ایجاد می شــود. رضایت عمومی ایجاد می شــود. قدرت خرید پول داخلی بالا می رود

 و قیمت ارز پایین می آید.

اشــتغال زایی در دولــت 
سیزدهم با سیاست گذاری 
و برنامه ریزی در قالب طرح 
ملی »زیست بوم اشتغال« 
از مرز یک میلیون نفر عبور 
کرد و وعده دولت در کاهش نرخ بیکاری و افزایش 
آمار اشتغال محقق شد. طرح زیست بوم ملی اشتغال 
در دولت سیزدهم با حضور شخص آیت الله رییسی 
رییس جمهور در آبان ماه ســال گذشته رونمایی 
شــد. این طرح با هدف ایجاد ســالانه بیش از یک 
میلیون شــغل کلید خورد، این زیست بوم ۲ الزام 
در زمینه تکنیک ها و روش های ایجاد اشــتغال و 
ایجاد و هماهنگی در ســطح کلان برای عملیاتی 
شدن ظرفیت ها و زیرساخت های کشور در راستای 

اشــتغال آفرینی را به همراه داشــت. برای ایجاد 
هماهنگی بین عوامل مختلف تولید و اشتغال، باید 
5 حوزه تأمین مالی، بازاریاب، فناوری، زیرساخت 
و حقوق فعال می شــدند و با تقســیم کار در یک 
منظومه منســجم چرخ تولید بچرخد و اشــتغال 
ایجاد شود.وزارت تعاون متولی ایجاد این زیست بوم 
ملی اشــتغال و هماهنگی بین سایر دستگاه ها بود 
در همین راستا کمیسیون تخصصی شورای عالی 
اشتغال در دبیرخانه شورای عالی اشتغال تشکیل 
شد و بیش از ۲۹ جلسه برگزار و 115 مصوبه داشت.
در راســتای این زیست بوم، بررســی نقاط بحران 
اشتغال استان ها با حضور میدانی مسئولان در نقاط 
هدف و واحدهای راکد یا مشکل دار کشور و ارتباط 
چهره به چهره با سرمایه گذاران و گردآوری بسته های 
اشتغال زای استان ها به نحوی که با حداقل هزینه ها، 
حداکثر اشتغال ایجاد شود، صورت گرفت. گردآوری 

و بهســازی تجمیع تعهدات کمّ اشتغال استان ها 
مبتنی بر ســازگاری درون با ظرفیت های موجود، 
ویژگی های بازار کار و منابع انســانی در اختیار و 
قابلیت های توســعه پذیری ذیل زیســت بوم مل 
اشتغال با روزآمدســازی سامانه ملی رصد اشتغال 
انجام شد و دستگاه های مسئول این تعهدات را در 
سامانه هوشمند رصد اشتغال کشور ثبت می کنند.

ســامانه رصد، پایش و نظارت بر اشــتغال یکی از 
مهم ترین شــاخص های نظارت بر مشــاغل ایجاد 
شــده اســت، بر این اســاس، هر نوع خدماتی از 
جمله صدور مجوز، تســهیلات، مشــاوره و سایر 
موارد بــه متقاضیان که در این ســامانه توســط 
 دســتگاه ها ارائه می شــود ثبت و مورد رسیدگی 

قرار می گیرد.
سامانه رصد اشتغال 1۶ هزار و 5۰۰ کاربر دارد که 
شامل ناظران ملی و اســتانی از جمله نمایندگان 

مجلس شورای اســلامی، فرمانداران، استانداران، 
مدیران و کارشناســان در بخش دولتی و اجرایی 
است که دسترسی به اطلاعات و آمار و نحوه فرایند 
اشتغال هستند. در این ســامانه امکان دسترسی 
کامل به شاغلان با کد ملی و سایر اطلاعات وجود 
دارد که امکان نظارت بر طرح های ملی اشتغال را 

فراهم می کند.
سه مرحله نظارت و صحت سنجی نسبت به مشاغل 
ایجاد شده در ســامانه صورت می گیرد، در مرحله 
اول کارشناسان و بازرســان به کسانی که خدمات 
دریافت کرده اند، پیام ارسال می کنند در مرحله دوم 
تماس و در مرحله سوم نظارت به صورت حضوری 

انجام می شود.
در پاییز 14۰1 میزان اشــتغال در بخش صنعت با 
1۶۶ هزار نفر افزایش به رقم بی سابقه ۸ میلیون و 
3۲۹ هزار نفر رســید، همچنین میزان اشتغال در 
بخش خدمات با 553 هزار نفر رشــد، رکورد 1۲ 
میلیون و ۲۹۰ هزار نفر را ثبت کرد. بررســی آمار 
نیروی کار در فصل پاییز که توسط مرکز آمار ایران 
منتشر شده است نشــان می دهد، میزان اشتغال 
در این فصل نسبت به فصل مشابه سال قبل 535 
هزار نفر افزایش یافته و بــه ۲4 میلیون و 7۰ هزار 
نفر رسیده است و باوجود افزایش ۰.1 درصدی نرخ 
مشــارکت اقتصادی نرخ بیکاری به رقم بی سابقه 

۸.۲ درصد کاهش یافته است. میزان اشتغال کشور 
در پاییز 14۰1 بیش از 757 هزار نفر بیشتر از پاییز 
ســال 13۹۶، یعنی ســال قبل از تحریم ها است. 
همچنین در پاییز امسال اشتغال در بخش صنعت 
با ۲ درصد افزایش نسبت به فصل مشابه سال قبل 
به ۸ میلیون و 3۲۹ هزار نفر بالغ شــده است. این 
میزان اشتغال در بخش صنعت ۶۶۶ هزار نفر بیشتر 
از میزان اشــتغال در بخش صنعت در سال 13۹۶ 
است. تعداد افراد شاغل در بخش صنعت بالاترین 
رقم در طول تاریخ بخش صنعت کشور رسیده است. 
در بخش خدمات هم میزان اشتغال با 55۲ هزار نفر 
رشد نسبت به پاییز ســال گذشته به 1۲ میلیون و 
۲۹۰ هزار نفر افزایش یافته است، هیچگاه اقتصاد 
ایران در بخش خدمات این تعداد فرصت شــغلی 

نداشته است.

افزایش 535 هزار نفر خالص اشتغال در پاییز سال 
14۰1 در شرایطی محقق شــده است که به دلیل 
کاهش حجم بارش ها در این فصــل، تعداد افراد 
شاغل در بخش کشاورزی 1۸3 هزار نفر نسبت به 
فصل مشابه سال قبل کمتر شده و همچنین سهم 
اشتغال ناقص از کل اشتغال کشور از 1۰.۶ درصد 
به ۹.5 درصد کاهش یافته است. در پاییز 14۰1، 
تعداد مردان شــاغل ۲۰ میلیون و 337 هزار نفر و 
تعداد زنان شــاغل 3 میلیون و 733 هزار نفر بوده 
اســت. نرخ بیکاری مردان با ۰.۶ درصد کاهش به 
7 درصد و نرخ بیکاری زنــان با 1.5 درصد کاهش 
14.۲ درصد محاسبه شده اســت. همچنین نرخ 
بیکاری جوانان 15 تا ۲۹ ســاله از ۲3.۶ درصد به 
1۹.۲ درصد و نرخ بیکاری 15 تا 35 ساله ها از 1۶.1 

درصد به 14.۸ درصد کاهش یافته است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

میزان مشارکت اقتصادی در کشور بعد از تحریم ها افزایش یافت

شکست رکورد  اشتغال در صنعت و خدمات 
ثبت بیش از یک میلیون شغل در سامانه اشتغال 

رئیس اتحادیه بارفروشان تهران گفت: با توجه به سرماي 
هوا و بارش برف، قیمت میوه و صیفي با نوساناتي روبه رو 
شده و با استمرار این وضعیت پیش بیني مي شود نوسان 
قیمت ادامه یابد. مصطفي دارایي نژاد، رئیس اتحادیه 
بارفروشان تهران درباره ماجراي کمیاب شدن پیاز گفت: 
با شروع دوباره بارندگي ها کشــاورزان نتوانستند بار را 
برداشت کنند و از انبارها هم بار کمي ارسال شد و ما با 
کمبود عرضه روبه رو شدیم که منجر شد قیمت پیاز به 

1۸ هزار تومان و امروز به ۲۲ هزار تومان برسد.
دارایي نژاد در خصــوص تغییرات قیمتي این محصول 
گفت: قیمت پیاز سه روز افت شدیدي داشت و حتي در 
میادین به 15 هزار تا 1۹ هزار تومان رسید که علتش نبود 
بارندگي بود و کشــاورزان ما در سیستان و بلوچستان، 
جیرفت و بندرعباس توانســتند بار را به موقع برداشت 
کنند. همچنین، در این مدت درب انبارها باز شد و طي 
دو روز، روزانه 1۲۰۰ تا 13۰۰ تن پیاز وارد میادین شد. 
این موضوع سبب شد پیاز نو جیرفتي از 15 هزار تا 1۹ 
هزار تومان و پیاز زنجان و اصفهان از 1۹ هزار تا ۲۰ هزار 

تومان به فروش بــرود. وي ادامه داد: حتي در این مدت 
در حدود 5۰۰ تن از 1۲۰۰ تن بــار ورودي در روزهاي 
پنجشنبه و جمعه در میادین ماند و خریداري نبود اما 
با شروع بارندگي کشاورزان نتوانســتند بار را برداشت 
کنند و از انبارها هم بار کمي ارسال شد و کمبود عرضه 
مجددا منجر شد قیمت پیاز به 1۸ هزار تومان و امروز به 
۲۲ هزار تومان برسد. رئیس اتحادیه بارفروشان تهران 
با بیان اینکه در صورتي که هوا مساعدت نکند و کمبود 
عرضه جبران نشود، پیاز گران تر مي شود، افزود: امسال 
در پاکستان سرماي هوا محصولات را نابود کرد و مشکل 
پیاز ما از آنجایي شروع شد که پاکستان روزانه ۲ تا 3 هزار 
تن و عراق 5۰۰ تا ۶۰۰ تن پیاز ما را بلعیدند. در این فضا 
ما به واردات نیاز داشتیم؛ اما به رغم اینکه وزارت جهاد 
کشاورزي صحبت از واردات پیاز کرده است هیچ خبري 
از پیاز وارداتي نیست. دارایي نژاد ادامه داد: هفته گذشته 
وزارت جهاد کشاورزي اعلام کرد که 5۰ هزار تن بار پیاز 
وارد کرده است اما واقعیت این است که در بازار و میادین 
تهران چیزي نیامده که قابل احساس و نمود باشد چون 

اگر واقعا پیاز در این حجم وارد شــده بود قیمت پیاز به 
مرز 15 هزار تومان مي رسید و در آن ثابت مي شد ولي 
الان روزانه هر کیلو پیاز روزانــه 1۰۰۰ تا 15۰۰ تومان 
گرانتر مي شود. رئیس اتحادیه بارفروشان تهران درباره 
گراني موز هم گفت: قیمت موز به دلار بســتگي دارد و 
واردکنندگان چون اعتباري مي خرنــد و ارز هم هنوز 
ثبات قیمت پیدا نکرده اســت مجبورند قیمت را بالاتر 
بدهند البته ما به آنها نرخ داده ایم و واردکنندگان مجازند 
روي هر کیلو موز تا حدود 3 هزار تومان افزایش قیمت 
داشته باشند که با احتساب سود 3 هزار تومان آنها الان 
هر کیلو موز در میادین ۶۰ تا ۶۶ هزار تومان فروخته مي 
شود. دارایي نژاد با اشاره به گراني پرتقال گفت: آذرماه به 
کشاورزان اعلام شد که به دلیل برودت هوا محصول خود 
را زودتر از روي درخت بچینند؛ اما متاسفانه حدود 3۰ 
درصد پرتقال ها روي درخت ماند و سرماي اخیر منجر به 
یخ زدن محصول شد. محصول یخ زده هم تلخ مي شود، 
براي همین الان محصولي که در انبار است ۲ تا 3 هزار 

تومان افزایش قیمت یافته است.

همزماني بارش برف و نوسانات میوه و صیفي
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ارائه پروانه معتبر بهره برداری تولید از وزارت صمت.الزامات مورد نیاز
ارائه اسناد وگواهینامه  هاي معتبر مطابق با استانداردهاي تولید از شورای ارزیابی توانیر

مبلغ ضمانتنامه 
717/4۹3/337 ریال معادل » هفتصد و هفده میلیون و چهارصد و نود و سه هزار و سیصد و سی و هفت ریال تمام «)شرکت در فرآیند ارجاع کار(

نوع ضمانتنامه
 )شرکت در فرآیند ارجاع کار( 

تضمین هاي معتبر )شامل فیش واریزی)وجه نقد( ،ضمانتنامه بانکي،....( مطابق آیین نامه تضامین دولتي مصوبه هیأت 
وزیران بشماره 1۲34۰۲/ت5۰۶5۹ هـ  مورخ 13۹4/۹/۲۲ و  اصلاحیه هاي بعدي آن )مندرج در اسناد مناقصه(.

سامانه "تدارکات الکترونیک دولت )ستاد(" به آدرس www.setadiran.irمحل دریافت و ارسال اسناد:
از ساعت ۰۹:۰۰ روز  یکشنبه مورخ 14۰1/11/۲3  الي ساعت 1۹:۰۰  روز  چهارشنبه مورخ 14۰1/11/۲۶زمان دریافت اسناد:

تا ساعت 15:35روز پنجشنبه مورخ 14۰1/1۲/11.مهلت ارسال پیشنهاد
ساعت ۰۸:3۰ صبح روز یکشنبه مورخ 14۰1/1۲/14.زمان گشایش پاکات:

14/34۹/۸۶۶/743 ریال معادل » چهارده میلیارد و سیصد و چهل و نه میلیون و هشتصد و شصت و شش هزار قیمت پایه مناقصه:
و هفتصد و چهل و سه ریال تمام «.

به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چك شخصی و نظایرآن که مغایر با آیین نامه 
مذکورباشد، ترتیب اثر داده نخواهد شد.

همچنین به  پیشنهادهاي فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتي که بعد از موعد مقرر در اسناد واصل شوند مطلقآ ترتیب  اثر 
داده نخواهد شد. سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج میباشد.

مراتب در ســایت معاملات توانیر به آدرس https://wamp.tavanir.org.ir/tender/main.صرفا جهت اطلاع رساني درج 
گردیده است

روابط عمومي  شرکت برق منطقه اي مازندران و گلستان

نوبت دوم
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معاون وزیر علوم:
پلتفرم های خارجی مردم را گروگان گرفته اند

معاون فرهنگی وزارت علوم گفت: مدل حکمرانی ما نباید به نوعی باشد که مردم را از دست 
دهیم، مردم توسط پلتفرم های خارجی گرو گرفته شده اند. عبدالحسین کلانتری، معاون 
فرهنگی و اجتماعی وزیر علوم و تحقیقات فناوری گفت: هر مدل مطلوب حکمرانی فضای 
مجازی باید نقش مردم را به خوبی مشخص کند، یعنی امکان ندارد مدلی از حکمرانی برای 
فضای مجازی در جمهوری اسلامی ارائه دهید که این جایگاه پررنگ و جدی را نادیده گرفته 
و از کنار آن بگذرید. همین اصول فصل ممیّزه و ممتاز حکمرانی فضای مجازی در ایران 
نسبت به جهان است بنابراین نگاه رشدمدارانه به مردم و زمینه سازی برای تصمیم گیری 

آن ها در موضوعات مرتبط با فضای مجازی باید نقش کلیدی پیدا کند.
وی ادامه داد: در هر نوع مدل حکمرانی که طراحی می شود باید به تمامی ذی نفعان و ذی 
ربطان ماجرا توجه شود. لذا تصمیمات پشت درهای بسته و عدم همراهی ذی نفعان با 
تصمیمات، طبیعتاً حکمرانی را تعلیق خواهد کرد و شاهد ضعف اعمال حاکمیت خواهیم 
بود. همچنین ورود همه ذی نفعان -با تمام تنوعاتی که دارند- خود به خود لبه های تند 
تصمیمات را غیربرنده تر خواهد کرد و از افراط ها و تفریط ها می کاهد. مدل حکمرانی فضای 
مجازی -که متناسب با آرمان هایی که بیان شد تدارک دیده می شود- باید گفتگوی مداوم 

بین ذی نفعان را همواره به عنوان اصل بدیهی حکمرانی خود بپذیرد.
کلانتری، بخش خصوصی و کسب و کارها را یکی از سه رکن ذی نفع در فضای مجازی 
برشمرد و تصریح کرد: عدم توجه و عدم اعتماد به بخش خصوصی و کسب و کارهای حوزه 
فضای مجازی، موجب می شود تا هم حکمرانی پر هزینه شود و هم تصمیمات گرفته شده 
با آنچه که در واقع باید اتفاق افتد، نسبت کمتری خواهد داشت. بخش خصوصی متعلق به 
جامعه ایران است و منطق سود خود را دارد اما در این مسیر؛ موجب رشد و توسعه کشور 
خواهد شد. در شرایطی که دولت، بودجه لازم برای سرمایه گذاری های بزرگ در بخش های 
مختلف فضای مجازی را ندارد، بخش خصوصی عامل رشد اکوسیستم فضای مجازی در 

کشور است و موجب می شود تا اتفاقات بزرگی در عرصه فضای مجازی رخ داده شود.
کلانتری، با اشاره به نهادهای مدنی به عنوان دومین رکن اساسی ذی نفع در فضای مجازی، 
خاطرنشــان کرد: نهادهای مدنی متعدد و متنوع در عرصه های مختلف وجود دارند که 
میدان دادن به این نهادها به بلوغ تصمیم گیری هــا و اعمال حاکمیت در عرصه فضای 
مجازی کمک خواهد کرد. همچنین نهادهای مدنی دیگری به صورت خاص و تخصصی 
در حوزه هایی از قبیل سواد فضای مجازی، آموزش مجازی، رسانه ها و شبکه های اجتماعی 
و… فعالیت دارند در نتیجه باید نهادهای مدنی را افزایش داده و تقویت کرد و در ادامه با 

اعتماد به آنان، در عرصه حکمرانی فضای مجازی از آنها کمک بگیریم.
معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، نخبگان و متخصصان را یکی 
دیگر از ارکان ذی نفع در فضای مجازی دانست و اظهار داشت: اعتماد به دانشگاه ها می تواند 
به حل بسیاری از مسائل کمک کند چرا که با توجه به تحقیقات و پیمایش هایی که در حوزه 
اعتماد عمومی به نهادها انجام شده، دانشگاه ها رتبه بسیار بالایی دارند و مردم به آن ها 

اعتماد دارند در نتیجه معضل اعتماد را می توان با استفاده از ظرفیت دانشگاه ها حل کرد.
کلانتری ادامه داد: علی رغم اینکه دو دهه است تولیداتی در زمینه حکمرانی فضای مجازی 
صورت گرفته اما هنوز هم مدل حکمرانی در ابهام قــرار دارد و ادبیات حکمرانی فضای 
 WSIS و IGF مجازی هنوز در جهان نوپا است. مجموعه های بزرگ بین المللی همچون
به کرات به بحث حکمرانی فضای مجازی پرداخته اند و این موضوعات در دستور کار هست 
اما اینکه به مدل های روشن از این موضوع رسیده باشند هنوز وجود ندارد در نتیجه خیلی 
نباید معطل شــکل گیری صد درصد مدل های حکمرانی ماند، اساساً این نگاه که مدل 
حکمرانی طراحی دقیق شود و بعد اجرا شود برای دوره پیش از فضای مجازی است چراکه 
در دوره جدید، تنوع فناوری ها و بسط و توسعه روزآمد آن ها به حدی شتاب دارد که اساساً 
فرصت تأمل، صورت بندی نظری و مفهوم پردازی در این عرصه همچون گذشته نمی باشد 
لذا چاره ای ندارید که چاچوب کلی را تدارک ببینید و در طول مسیر کشتی خودتان را 
تعمیر کنید. وی تصریح کرد: اما در حقیقت ادبیات حکمرانی در کشور، پیشرفت خوبی 
داشته خصوصاً بر مبنای تلاش هایی که توسط دفتر مطالعات اسلامی و ارتباطات حوزوی 
مرکزملی فضای مجازی و نیز توســط مرکز ملی فضای مجازی صورت گرفته است. اما 
علیرغم حجم عظیمی از کارهایی که صورت گرفته در مقایسه با آن اتفاقات بزرگی که باید 
صورت پذیرد، خیلی کم است لذا ما باید در طراحی مدل حکمرانی متناسب با آرمانهای 

انقلاب اسلامی و بالاخص نقش مردم در این مدل بیشتر کار کنیم.
معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری افزود: مدل حکمرانی ما نباید به 
نوعی باشد که مردم را از دست دهیم. مردم توسط پلتفرم های خارجی گرو گرفته شده اند 
و وقتی از شما گروگان می گیرند، با دقت بیشتر عمل می کنید؛ بعضاً سیاست گذاری ما به 
گونه ای است که کسانی که گروگان گرفته شده اند تمایل دارند گروگان باشند اما به حرف 
دلسوزانی که در این زمینه تصمیم گرفتند عمل نکنند و این موقعیت، موقعیت شکننده ای 
است. اصل ماجرا این است که مردم وقتی در دوگانه شبکه های اجتماعی داخلی و خارجی 
قرار می گیرند، برای کوچ کردن توجیه نشده اند و دلیل آن این است که تصور رشد یافته 
از مردم را نداشتیم، کمتر با آن هاحرف زدیم، کمتر توضیح دادیم، سطح سواد مجازی را 

افزایش ندادیم و از همه مهم تر ذی نفعان را مشارکت نداده ایم.

دهقانی: 
تأمین مالی با توجه به ابعاد و فعالیت دانش بنیان ها انجام می شود

دهقانی در سفر یک روزه به استان فارس و بازدید از پیشرفت برج فناوری فارس: میزان 
تأمین مالی شرکت های دانش بنیان بسته به اندازه و نوع فعالیت شرکت ها صورت می پذیرد. 
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری؛ معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری در ســفر یک روزه خود به استان فارس 
ضمن بازدید از پیشرفت برج فناوری و نمایشگاه محصولات فناورانه در جمع فناوران و 
شرکت های دانش بنیان به تغییر دیدگاهی که در میان مسئولان و دانشگاهیان استان 

شکل گرفته است، اشاره کرد.
روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در سفر به استان 
فارس در جمع فناوران پارک علم و فناوری اســتان گفت: استان فارس از جهت داشتن 
نیروی انسانی، استادان، صنعتگران و فناوران ارزشمند کنار جامعه خیرین و تأمین مالی 
خیلی خوبی که دارد، انصافاٌ یکی از قطب های توسعه کشور در حوزه فناوری، حوزه پزشکی 

و سلامت، کشاورزی، انرژی و مهندسی است. 
دهقانی ضمن بازدید از پارک علم و فناوری، قابلیت ها و ظرفیت های استان فارس را ویژه 
دانست و افزود: محصولات خوبی با نگرش ملی و کلان که قابل عرضه در سطح ملی هستند 
در این استان موجود است و قطعا در معاونت علمی با همکاری استانداری که تسلط خوبی 
به حوزه علم و فناوری داشته و باورمند هستند کمک خواهد شد، تا این شرکت ها در توسعه 

زیرساخت های فیزیکی، تأمین مالی و توسعه بازار بالنده تر شوند.
رییس بنیاد ملی نخبگان با اشاره به برنامه حمایتی از شرکت های دانش بنیان اظهار کرد: 
برنامه حمایتی از شرکت های دانش بنیان همان برنامه کلان کشور است که بزرگترین 
برنامه حمایتی در گام اول توسعه بازار است. ما اولین و مهمترین برنامه ای که در معاونت 
علمی و فناوری داریم این است که کمک کنیم تا این شرکت ها بازارشان توسعه پیدا کند و 

آن شرکت هایی که بازار خوب دارند بتوانند به بازار صادراتی دست پیدا کنند.
وی همچنین عنوان کرد: تأمین مالی با توجه به ابعاد و اندازه فعالیت شرکت ها و کمک 
کردن به توسعه زیرســاخت هایی که باید از آن استفاده کنند از گام های دیگر حمایتی 

معاونت علمی و فناوری دانست.
دهقانی میزان تأمین مالی از شــرکت های دانش بنیان را بســته به اندازه و نوع فعالیت 
شرکت ها عنوان کرد و گفت: شرکت هایی که 5 نفره هستند و چرخش مالی یک میلیاردی 
دارند، با شرکت هایی که 200 نفر هستند و گردش مالی 50 میلیارد تومانی دارند با همدیگر 
متفاوتند و بسته به اندازه و وزن شرکت و اهمیت موضوعی که روی آن کار می کند تأمین 
مالی متفاوتی خواهند داشت.همچنین در این سفر خط تولید و زیرساخت ها و فعالیت های 

شتاب دهنده لیوسا فارمد پارسه افتتاح شد.

اخبار

دسترســی آســان مردم به 
اینترنت با هدف تســهیل در 
امور، گشــایش کسب وکارها 
و ارائه سریع تر خدمات امری 
ضروری است که بارها از سوی 
مســئولان و حتی رئیس جمهوری بر آن تأکید شده و 
همین عوامل سبب شــده بر روند پیشرفت شبکه ملی 

اطلاعات توجه و تاکید ویژه ای شود.
طرح شبکه ملی اطلاعات در کشور از اواخر سال ۱۳۸۴ 
مطرح و مهم ترین دلیل پیاده سازی این شبکه در آن سال  
کاهش وابستگی به شبکه جهانی اینترنت اعلام شد. در 
سند »ضرورت تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات« آمده 
که شبکه ملی اطلاعات به عنوان زیرساخت ارتباطی کل 

فضای مجازی، شبکه همه شبکه های کشور است. 
این شبکه متشکل از زیرساخت های ارتباطی با مدیریت 
مستقل کاملًا داخلی، شبکه ای حفاظت شده نسبت به 
اینترنت و شبکه ای با امکان عرضه انواع محتوا و خدمات 
ارتباطی سراســری برای آحاد مردم است. در سال های 
بعد از ۱۳۸۴ عملا اجــرای این طرح با کندی انجام می 
شد تا این که در دولت یازدهم، اجرای این طرح پیگیری 
و درنهایت در اواخر همان دولت اعلام شــد که فازهای 
اول، دوم و سوم آن افتتاح و رونمایی شده است؛ اما این 
شتاب بخشی به روند اجرای این پروژه در دولت سیزدهم 
از مهم ترین اقدمات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
است؛ بنابراین طرح شتاب بخشی به روند اجرای شبکه 
ملی اطلاعات، از مهرماه سال گذشته آغاز شده و در حال 

حاضر هم در مرحله اجرا قرار دارد.
تحقق شــبکه ملی اطلاعات در صدر برنامه های وزارت 
ارتباطات قرار داشته و برای این که این مهم محقق گردد 
تمام منابع وزارتخانه بسیج شده است. اولویت اول وزارت 
ارتباطات تحقق شبکه ملی اطلاعات در لایه های مختلف 
است و شورای راهبردی توسعه شبکه ملی اطلاعات با 
مسئولیت وزیر ارتباطات شکل گرفته و هر هفته جلسه 

برگزار می کند. هفت پروژه کلان تعریف شده که مبتنی 
بر مصوبه شــورای عالی فضای مجازی در سال ۱۳۹۹ 
است. در این طرح وظایف دســتگاه های مختلف برای 
تحقق شبکه ملی اطلاعات تعریف شده است که از 5۳ 
بند ۳۷ بند آن مستقیما به وزارت ارتباطات باز می گردد. 
200 زیر پروژه برای تحقق اهداف تعریف شــده است و 
در این جلسات قرارگاهی میزان پیشرفت این پروژه ها 

بررسی می شود.
چندی پیش وزیر ارتباطات یکی از مشکلاتی که در این 
راستا وجود داشت را این موضوع اعلام کرد که شاخصی 
برای پیشرفت شبکه ملی اطلاعات وجود نداشته است. 
وزیر قبلی مدعی بود که این شبکه ۷0 درصد پیشرفت 
داشــته اما مرکز ملی فضای مجازی پیشرفت آن را ۳0 
درصد اعلام می کرد بنابراین در وهله اول تلاش شد به 
یک ادبیات مشترک رسید و بیش از ۱00 شاخص تعریف 
شد تا میزان پیشرفت شــبکه ملی اطلاعات را به شکل 
کمی اعلام شود. براساس آخرین سنجش ها در ابتدای 
دولت سیزدهم با وجود این که قریب به ۱0 سال از هدف 
گذاری برای تحقق شبکه ملی اطلاعات می گشت میزان 
پیشرفت آن تنها ۳0 درصد بود. اما اکنون می توان اعلام 
کرد که با تلاش شــبانه روزی وزارت ارتباطات میزان 
تحقق شبکه ملی اطلاعات بیش از 5۹ درصد پیشرفت 

داشته است.
گفته شده این پروژه در ۱0 سال تنها ۳0 درصد پیشرفت 
داشــته اما در ظرف یک ســال و اندی به پیشرفت 5۹ 
درصدی رسیده و با برنامه ریزی های انجام شده ظرف 
یک سال و نیم آینده یعنی تا ســال ۱۴0۳ شبکه ملی 
اطلاعات محقق خواهد شد. البته گفته شده این پروژه 
یک کار پویا و دائمی است که متناسب با فناوری های روز 
باید توسعه یابد و اگر حمایت ها ادامه داشته باشد زودتر 

از سال ۱۴0۳ این پروژه به سرانجام برسد.
مجتبی رضا خواه - نماینده مردم تهران در مجلس هم 
معتقد اســت یکی از مهمترین زیرساخت های اقتصاد 
دیجیتال شبکه پرسرعت و با کیفیت است که در واقع 
برای این باید توســعه ارتباطات ثابت فیبر نوری اتفاق 
بیفتد، در غیر این صورت نسل پنجم شبکه تلفن همراه 

کشور ایجاد نخواهد شد. باید شــبکه فیبر نوری را هم 
در منازل و هم محل استقرار کســب و کارها ببریم اما 
متاسفانه در طول ۱0 سال قبل این موضوع دچار عقب 

ماندگی جدی شده است.
اخیرا سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی از پیشرفت 5۷ 
درصدی شبکه ملی اطلاعات براساس شاخص های مورد 
ارزیابی خبر داد. که بر این اساس، تاکنون برای ۸۶ درصد 
از اهداف عملیاتی شبکه ملی اطلاعات بیش از یک صد 
شاخص ارزیابی تدوین و مورد توافق قرار گرفته است که 
این شاخص ها و ارزیابی  شبکه برمبنای آن ها با همکاری 
و مشارکت همه جانبه مدیران و کارشناسان بخش های 
مختلف وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات طی بیش از 
500 ساعت جلسات متمرکز صورت گرفته است و علاوه 
بر بخش های فنی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
به صورت مســتقل و مســتقیم در خصوص اپراتورها، 
دیتاســنترها و خدمات ابری و پیام رســان ها نیز انجام  

شده است.
بر این اســاس از مهم ترین اقداماتی کــه طی ماه های 
اخیر صورت گرفته، عملیات گســترده برای شناسایی 
ضعف ها و اشــکالات و نارســایی ها در لایه دسترسی 
و تجمیع بوده اســت. نقاط اشــباع و عوامل ناپایداری 

به خوبی شناسایی شده و هماهنگی های لازم برای تهیه 
طرح های عملیاتی و اقدامات لازم انجام  شده است که 
با حل این اشــکالات به طور قطع وضعیت شبکه بهبود 
خواهد یافت. به موازات این رفع اشکالات، سرمایه گذاری 
 TD-LTE خوبی برای سال ۱۴02 در حوزه فیبر، خدمات
حوزه نسل پنجم شبکه ســیار صورت گرفته است؛ این 
ســرمایه گذاری ها و اقدامات وضعیت شبکه و کیفیت و 
سرعت خدمات و سرویس ها را در سال ۱۴02 به شدت 
متحول خواهد کرد و به مراتب وضعیت بهتری خواهیم 

داشت.
در هر حال رییس جمهوری در جلسه اخیر  شورای  عالی 
فضای مجازی با تاکید بر لزوم اعمال و اجرای قانون در 
زمینه سامانه ها و پلتفرم های خارجی تصریح کرده است: 
دسترسی آســان مردم به اینترنت با هدف تسهیل در 
امور، گشایش کسب وکارها و ارائه سریع تر خدمات امری 
ضروری است که تحقق آن تلاش بیشتر دست اندرکاران 
این بخش را می طلبد. در این جلســه گزارش پیشرفت 
کار شــبکه ملــی اطلاعــات مطــرح و راهکارهــای 
سرعت بخشیدن به تکمیل این طرح مهم بررسی شد و 
 رئیس جمهوری نیز بر تسریع بیشتر در روند تکمیل این 

شبکه تاکید کرد.

آخرین وضعیت پیشرفت شبکه ملی اطلاعات اعلام شد

تحقق دسترسی آسان مردم به اینترنت
News kasbokar@gmail.com

قیمت تمام شده برخی از مدل های گوشی های آیفون 
با احتســاب عوارض و دلار ۴5 هزار تومانی باید حدود 
55 میلیون تومان باشــد اما این گوشــی ها با قیمت 
حداقل ۷0 میلیون تومان معامله می شوند. این مسئله 
در نتیجه رویه واردات از محل صادرات خود و انحصار 

رخ داده است.
به گزارش تســنیم، در حال حاضر شاهد قیمت های 
نجومی و بعضا عجیب و غریب در بازار موبایل های بیش 
از ۶00 دلار به خصوص گوشی های آمریکایی هستیم. 
مهم ترین عاملی که ســبب بروز این مسئله شده است 
انحصار در بازار اســت. وقتی افراد محدودی با شرایط 
خاص امکان واردات این مــدل از تلفن های همراه که 
اتفاقا تقاضــای بالایی برای آنها وجود دارد را داشــته 
باشــند، طبیعتاً بازار انحصاری خواهد شد و در نتیجه 
این موضوع شاهد قیمت های بالا در بازار موبایل ایران 

هستیم.
قیمت آیفون ۱۳ پرومکس در فروشــگاه های معتبر 
خارجی حدود ۱000 دلار اســت، با احتساب عوارض 
ورود به کشــور و دلار ۴5 هزار تومانــی به حدود 55 
میلیون تومان می رســد. این در حالی است که قیمت 
مدل مشــابه همان مــدل در بازار ایــران حداقل ۷0 

میلیون تومان است. این در حالی است که بسیاری از 
اقلام مذکور قبل از جهش ارزی و با دلار صادراتی ۳0 
هزار تومانی وارد کشور شده اند. بر این اساس اختلاف 
قیمت آیفونهای موجود در بازار با قیمت و هزینه واقعی 
این کالای وارداتی، رقمی بین 20 تا ۳0 میلیون تومان 
اســت. در زمان حاضر می توان گفت که این مســئله 

نتیجه انحصار در بازار است.
علت اصلی این انحصار این است که با توجه به عواملی 
نظیر مسائل ارزی، واردات گوشی های بالای ۶00 دلار 
باید براساس رویه واردات از محل صادرات خود انجام 
شود. به این ترتیب تنها افرادی که با صادرکنندگان در 
ارتباط هســتند و می توانند ارز با کیفیت تامین کنند 
امکان واردات را پیدا خواهند کرد که این موضوع خود 

یک رانت بزرگ است.
این موضوع تــا جایی پیش می رود که هر کســی که 
دسترســی بیشــتری به صادرکنندگان داشته باشد 
واردات بیشــتری انجام خواهد و به این ترتیب سهم 
بیشتری از بازار را به دست خواهد آورد. اینگونه است 

که بازار در انحصار عده ای خاص قرار می گیرد.

نکته دیگر اینجا اســت که در فرآیند واردات از محل 
صادرات خود بحث اعتبارســنجی و ســقف واردات 
واردکنندگان کنــار می رود و همین موضوع ســبب 
تشــدید فرآیندی می شــود که به در بالا به آن اشاره 
شــد. در کنار این موضوع باید سو اســتفاده هایی که 
 از کارت هــای بازرگانی یکبار مصرف انجام می شــود 

را اضافه کرد.
مســئله دیگر اینجا اســت که صادرکننده در فرآیند 
واردات از محل صادرات خود، ارزی که در اختیار دارد را 
با بیشترین قیمت ممکن که احتمالا همان قیمت بازار 
آزاد است در اختیار واردکننده قرار می دهد. بنابراین با 
توجه به شرایط انحصاری موجود، واردکننده برای آنکه 
بتواند سود بیشتری کسب کند، تلاش می کند تا این 
مدل از تلفن های همراه را با حداکثر قیمت که بعضاً از 

قیمت های رسمی آن نیز بیشتر است بفروش برساند.
با توجه بــه وضعیــت موجــود در بــازار تلفن های 
همراه به ویژه گوشــی های بــالای ۶00 دلار و با در 
نظر داشتن اینکه شــاهد قیمت های نجومی در بازار 
تلفن های همراه هســتیم لازم اســت تا اقدام جدی 

در ایــن خصــوص از جانب دســتگاه هــای مرتبط 
 نظیر گمــرک ایــران، بانک مرکــزی و وزرات صمت 

صورت گیرد.
یکــی از راهکارهایــی کــه در این خصــوص وجود 
دارد، رعایت شــروط ســقف واردات و اعتبارسنجی 
واردکنندگان در کنار متنوع ســازی روشــهای ثبت 
سفارش گوشی های بالای ۶00 دلار است. این موضوع 
می تواند اهرمی بــرای کنترل بــازار از جانب دولت و 
پاسخگویی به بخشی از تقاضا باشد. همچنین در حال 
حاضر تنها افراد دارای رانــت ارز حاصل از" صادرات 
خود" می توانند نسبت به ثبت سفارش آیفون و سایر 
گوشی های بالای ۶00 دلار اقدام کنند که برای شکسته 
شــدن این رانت نیز باید اقدامی از جانب دولت انجام 

شود.
گفتنی است، هم اکنون آیفون ۱۴ با هیچ روشی ثبت 
سفارش نمی شود اما سایر گوشی های آیفون از روش 
مذکور امکان واردات تجاری دارنــد. در این خصوص 
دولت می تواند به جای اســتفاده از رویــه واردات در 
برابر صادرات خود، امکان تامین ارز از طریق روشهای 
دیگر) مثل واردات در برابر صادرات غیر ( را جایگزین 

این رویه کند.

یکی از شرکت کنندگان هشتمین دوره نشست  تبادل علم و 
فناوری)استپ( جایزه مصطفی بر ضرورت افزایش همکاری 
علمی، میان دانشمندان جهان اسلام تاکید کرد.انورالحسن 
گیلانی، معاون دانشگاه هری پور پاکستان گفت: متاسفانه 
ما مسلمانان کمی در دانش و فناوری جا مانده ایم، باید عصر 
طلایی، یعنی دوره ای که ما در علم پیشرو بودیم را به خاطر 
بیاوریم و باید با یکدیگر همکاری کنیم تا در علم و فناوری 

پیشرفت کنیم.
وی با تاکید بر لزوم انجام تحقیقات مشارکتی و انجام کارهای 
مشــترک گفت: پژوهش های من در حوزه سلامت است. 
هزینه های فعلی پزشکی و دارویی برای اکثریت مردم قابل 
پرداخت نیست و این یکی از مهم ترین مسائل مربوط به این 
حوزه است؛ داروهای پزشکی نه تنها بسیار گران هستند بلکه 
عوارض زیادی نیز دارند.وی با بیان اینکه غذاهای فراسودمند 
که قیمت مناســب تری دارند، نســبتاً ایمن و مطمئناً در 
دسترس تر هستند، گفت: در تلاش هستیم تا پژوهش هایی 

در زمینه غذاهای فراسودمند انجام دهیم.
به گفته گیلانی این پژوهش در زمینه چالش های بهداشتی 

از جمله بیماری های غیرواگیر )NCD( که نیاز به مصرف 
مادام العمر داروهای پزشکی بسیار گران قیمت و ناایمن دارد، 
پتانسیل کاربردی بسیار بالایی دارد.وی با بیان اینکه راه حل 
این بیماری ها استفاده از محصولات طبیعی به شکل طبیعی 
است، گفت: استفاده از این محصولات طبیعی به ویژه غذاهای 
فراسودمند که آزمایش شده و در دسترس عموم است باعث 
توقف بسیاری از بیماری ها می شود زیرا کاملا از نظر اقتصادی 
به صرفه هستند و ایمن اند. گیلانی با بیان اینکه بر روی این 
حوزه تحقیقاتی در کشورهای اسلامی مطالعات کمی صورت 
گرفته است، گفت: در حال حاضر منافع چند ملیتی به دنبال 
ارتقای دستورکارهای خود هستند اما ما تمایل به ارتقای 
نظام پزشــکی بومی خود داریم. از این رو باید با پیروی از 
اصول ابن سینا که نه تنها در زمان خود یک قهرمان بود، بلکه 
دانشمندی بود که یافته ها و رویکردش در حال حاضر حتی 

در غرب نیز به روز تلقی می شود، تحقیق کنیم.
این پژوهشگر افزود: رویکرد ابن سینا در درمان معطوف به 
کل بدن بود، نه تنها درمان علائم بیماری. نکته دیگری که ابن 
سینا به آن اشاره داشت این بود که هر فردی متفاوت است. 

بنابراین بسیاری از افرادی که از یک بیماری رنج می برند را 
نمی توان با یک دارو درمان کرد. رعایت اصول ابن سینا در 

سلامت، ما را به راه حل می رساند.
وی در پاسخ به ســوالی درباره کارآمدی برنامه های نقل و 
انتقال، گفت: به عقیده من تا زمانی که حرکت به سمت غرب 
موقتی باشد، خوب است. من بیش از صد کشور را دیده ام، 
اما هرگز قصد نداشــته ام در خارج از کشورم مستقر شوم و 
همیشه متعهد به بازگشت به سرزمینم هستم.شرکت کننده 
هشتمین دوره نشست  تبادل علم و فناوری خاطر نشان کرد: 
برنامه های تبادل دانشجو در دوره دکتری و پسادکتری بین 
کشورهای اسلامی بسیار مفید است و باعث می شود افراد از 

یکدیگر نکات و موضوعات جدید را یاد بگیرند.
وی به گســترش علم و فناوری در کشــورهای اسلامی، 
تاکید کرد و گفت: با در نظر گرفتن ایــن موضوع، از بنیاد 
مصطفی)ص( برای پیشــرو بودن در ایجاد بســتری که 

دانشمندان را از تمام دنیا گرد هم می آورد تشکر می کنیم.
دکتر انورالحسن گیلانی استاد تمام داروشناسی و یکی از 
شرکت کنندگان در هشــتمین برنامه استپ از برنامه های 

جنبیجایزه مصطفی بوده است.انورالحسن گیلانی در سال 
۱۹۸5 مدرک دکترای خود را از دانشگاه سیدنی استرالیا اخذ 
کرد. وی در سال ۱۹۸۶ به دانشگاه آقاخان پیوست و در سال 
۱۹۹۷ به عنوان استاد کامل مشغول به کار شد. وی در حال 
حاضر معاون دانشگاه هریپور پاکستان است. او در زمینه های 
متعددی از جمله اتنوفارماکولوژی )مطالعه سیستماتیک 
استفاده از گیاهان دارویی به وســیله گروه های فرهنگی 
خاص(، بهداشــت عمومی و داروسازی جامعه، و مطالعات 
ترجمه در مورد مکمل های غذایی برای اثربخشی آنها در 
اختلالات قلبی عروقی و متابولیک تحقیقات گسترده ای 
انجام داده اســت. وی جوایز دانشگاهی متعددی را کسب 
کرده و مناصب معتبر علمی بسیاری را بر عهده داشته است. 
گیلانی مشاور سازمان جهانی بهداشت در زمینه پزشکی 
ضروری و بنیاد بین المللی علوم بوده است.قرار است وی در 
نهمین نشست تبادل علم و فناوری )استپ( ) 25 تا 2۷ بهمن 
ماه ۱۴0۱ در شهر آنکارا ( حضور یابد. استپ امسال با موضوع 
محیط زیست، انرژی، سلامت و ارتباطات علم را با محوریت 

»فناوری های خلاق و نوآورانه« برگزار خواهد شد.

بیت کوین به زیــر ارزش 22 هــزار دلار ســقوط کرد اما 
گاوها ممکن است به فشار بیشتر فکر کنند. افزایش اخیر 
بیت کوین، احساســات کلی را در میان فعالان بازار بهبود 
بخشیده و این تغییر، حرکت مثبتی را در سراسر صنعت ایجاد 

کرده زیرا نشانه هایی از یک بازار صعودی شروع شده است.
منطقه قیمــت 25 هــزار دلار، مهم ترین مانع در مســیر 

بیت کوین طی هشــت ماه گذشته بوده اســت. به تازگی، 
بیت کوین تلاش کرد تا از این سطح فراتر رود و شکست خورد 
و نتیجه آن تثبیت مرحله اصلاح بود با این حال، پس از یک 
موج ناگهانی، مرحله اصلاح برای ادامه رالی ضروری خواهد 
بود که معمولا همزمان با تشکیل عقب نشینی هاست. از این 
رو، سقوط کنونی را می توان مرحله ای اصلاحی برای تشکیل 

عقب نشینی به خط روند نزولی شکسته، حذف موقعیت های 
بیش از حد گرم شده بازار آتی و آغاز یک جهش دیگر در نظر 
گرفت. با این وجود، ســطح قیمت 2۱ هزار دلار و میانگین 
متحرک 50 روزه که در حال حاضر 20.۳ هزار دلار اســت، 
سطوح حمایتی اولیه هســتند و می توانند به عنوان هدف 

بعدی کاهش اخیر عمل کنند.

در بازه زمانی چهار ساعته، قیمت پس از رد شدن از ناحیه 
مقاومت قابل توجه 25 هــزار دلاری و توقف فروش به زیر 
ســطح حمایت جزئی 22.۳ هزار دلار، اندکی نزول را آغاز 
کرد. به طور معمول، قیمت قبل از ادامه افزایش، تمایل دارد تا 
توقف فروش را به زیر سطوح حمایتی در طول مراحل اصلاح 

یک رالی صعودی جذب کند.

قیمت های نجومی آیفون

ضرورت افزایش همکاری علمی میان دانشمندان جهان اسلام

آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

فناوری و 
اطلاعات
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کار و
کارآفرینی 

بيماراني كه يددرماني مي كنند، بايد به مدت 14 روز در 
قرنطينه بمانند و اگر كمتر از اين مدت مرخص شــوند، 
اطرافيان خود را مبتلا به سرطان مي كنند. اين در حاليست 
كه بعضي از بيمارستان هاي كشور با بي توجهي تنها به 
مدت 2 روز بيمار را در قرنطينه نگه مي دارند؛ كاري كه نه 

منطق پزشكي دارد و نه منطقي انساني. 
يد يك ماده راديواكتيو است كه تابش مي كند و اشعه آن ذراتي دارد كه مي تواند وارد 
سيستم گوارشي و بدن شود و اين به سلول هاي سالم آسيب رسانده و باعث سرطان 
مي شود. يددرماني روشي است كه توسط پزشكان براي درمان كساني كه مبتلا به 
بيماري هاي خاص يا صعب العلاجي مثل سرطان هستند، به كار برده مي شود. اين 
كار بايد به صورت قانونمند انجام شود تا از ضرر و خطر اشعه هاي راديواكتيو آن روي 
سلامتي انسان جلوگيري شود. مثلا به مدت 14 روز اين بيماران در اتاقي مخصوص 
خود نگه داشته شوند و از تماس مستقيم با آنها دوري شود. كوچك ترين سهل انگاري 

در اين مورد خطراتي جدي را به همراه دارد. 
كارشناس ارشد فيزيك هسته اي كه شاهد ماجراي يددرماني و ترخيص بيماران 
تنها پس از 2 روز از زمان آن بوده است، مي گويد: متاسفانه شاهد انجام يددرماني هاي 
2 روزه در برخي از بيمارستان هاي كشور هستيم كه علت عمده آن هم چيزي جز 
بي توجهي نظام درماني به سلامت جامعه نيست. وي مي گويد: مهم ترين عوارض 
برخورد با بيماري كه تازه يددرماني كرده، سرطان، آسيب جدي به كودكان، خطر 

سقط جنين براي زنان باردار و سلامت مادر است. 
اين كارشناس ارشد ادامه مي دهد: اين كار در قسمت پزشكي هسته اي بيمارستان ها 
معمولا براي بيماران سرطاني انجام مي شــود. در خارج از كشور بيمار 14 روز در 
قرنطينه نگه داشته مي شود درحالي كه در كشور ما بعضي از بيمارستان ها تنها 2 روز 
بيمار را در قرنطينه نگه مي دارند؛ چيزي كه در نظر او براي جامعه و حوزه سلامت 
كشور يك فاجعه است كه بايد هرچه سريع تر پيگيري شود. او مي گويد: حتي كساني 
كه اتاق بيمار و كارهاي او را انجام مي دهند، به طور دقيقي از خطرات اين موضوع 
آگاه نيستند و ناخواسته گرفتار بيماري هاي آن مي شوند درحالي كه بيمارستان اين 
مساله را جدي نمي گيرد. وي مي گويد: آنها با اين كار يك نفر را درمان مي كنند اما در 
پي آن صدها نفر ديگر را مبتلا به انواع بيماري و سرطان مي كنند به طوري كه گرچه 
در كوتاه مدت خود را نشان نمي دهد اما پس از مدتي موضوع روشن مي شود. اين 
كارشناس ارشد ادامه مي دهد: شايد در حال حاضر يكي از علل عمده رواج سرطان در 
كشور همين اقدام  و نمونه كارهايي مثل آن باشد وگرنه چرا بايد بعضي از افراد بدون 
هيچ علتي درحالي كه هم غذاي سالم و هم ورزش منظمي دارند، ناگهان به سرطان 
مبتلا شوند؟ براي همين اگر نگوييم همه علت سرطان اين است، تقريبا مي شود 
گفت يكي از علت هاي مهم آن است. كارشناس ارشد فيزيك هسته اي همچنين 
با اشاره به اينكه قبلا در بيمارستان ها اتاق هاي تك نفره براي اين كار وجود داشته 
و مدت آن هم يك هفته بوده است، مي گويد: در حال حاضر به علت افزايش تعداد 

بيماران و بودجه كم بيمارستان ها براي اين بخش هاي درماني اتاق هاي تك نفر به 
دونفره تبديل شده و زمان آن هم از يك هفته كمتر شده است. وي مي گويد: نبايد 
به دليل كمبود بودجه هاي درماني جان و سلامت مردم را به خطر انداخت. وي در 
ادامه مي گويد: از يكي از معاونان بيمارســتان علت اين موضوع را پرسيدم، ايشان 
در جواب سوال من به امكانات كم بيمارستان و بودجه هاي ناچيز آن اشاره كرد و 

گفت: اين كار وظيفه مسئولان بالادست ما در بخش درمان است كه متاسفانه به 
آن رسيدگي نشده است و كاملا از حيطه و اختيار ما خارج است. بنابراين راه حل 
جدي تري براي آن توسط سازمان و وزارتخانه هاي مرتبط با آن بايد صورت گيرد. 
يددرماني اصول و مقررات خاص خود را دارد و كوچك ترين خطا و اشتباهي در آن به 
افزايش بيماري هاي سخت مي انجامد. اگرچه بيمارستان ها به بيماران آموزش لازم 

را مي دهند و به آنها توصيه هاي لازم را مي كنند اما به خاطر اهميت موضوع و ابعاد 
خطرناك آن درصورت اغفال و بي توجهي روي جامعه، بايد خود مراكز بهداشتي و 
درماني مكان هاي مجزايي را براي اين كار درنظر داشته باشند و خود اين مراكز مانع از 
 حضور بيمار در مجامع عمومي شوند نه اينكه احتمال افزايش خطرات آن روي مردم 

را بيشتر كنند. 

»كسبوكار«ازبيتوجهيبيمارستانهاگزارشميدهد

خطرات جاني یددرماني هاي دو روزه

درســت كــردن يك ترشــي يا يــك مرباي ســاده 
شــايد چندين ســاعت طول بكشــد. البته بستگي 
به ســرعت عمل افراد ممكن اســت زمانش كوتاه يا 
طولاني باشــد. براي بانوي كارآفريني كه شــغل اش 
اين اســت، دشــواري و طولاني بودن زمــان اين كار 
معنايي ندارد. بانوي كارآفريني كه هم انواع ترشــي، مربا، ادويه، شــربت و... 
را درســت مي كند و با مهارتي كافي در بســته بندي آنها در شيشه مخصوص 
خود و جمع آوري مواد مورد نياز آنها از باغ و مزرعه توانســته اســت توليدات 
غذايي ســالم و طبيعي را به ديگران عرضه كند. توليدات اين خانم كارآفرين 
در دومين نمايشــگاه بين المللي كارآفريني نشــان از مهارت هاي او داشــت 
 براي همين براي ما جالب بود كه برويم و از او ســوالاتي كــه در ذهنمان بود 

را بپرسيم. 

چه چيز موجب شد كه به فكر اين كار بيفتيد؟
 به خانــه داري و انجام اموري مثــل اين علاقه زيادي داشــتم براي همين به 
فكرم رسيد كه از توانايي هايم براي داشــتن يك شغل استفاده كنم و به خاطر 
اينكه احســاس مي كردم در اين كار مهارت لازم را دارم، انگيزه من بيشتر شد 
 و اعتمادبه نفســم براي اينكه مشــتري و خريدار براي توليداتم فراهم كنم،

 زياد شد.
 از طرفي فكر اينكه بيكار باشم و در خانه بنشــينم، آزارم مي داد. خواستم هم 
كاري كنم كه درآمد خانواده ام بالا رود و هم اينكه هنر و استعدادم را در راه توليد 

محصولات سالمي بگذارم. 
تا چه حد در كار خود موفق بوده ايد و آيا توانســته ايد به اهدافي كه 

داشته ايد برسيد؟
از كارم راضي هستم و تاكنون توانسته ام در جذب مشتري و درآمدزايي براي 
خانواده ام موفق عمل كنم به گونه اي كه حتــي فرزندان و نوه هايم هم به كارم 
علاقه مند شــده اند و به كمكم مي آيند. يكي از دخترانم هم شــغل مرا براي 
زندگي اش در كنار درس و دانشــگاه انتخاب كرده كه به نظرم علت عمده اش 

ديدن مزيت هاي اين شغل و رضايتش از آن بوده است. 

به نظر شما چقدر در جامعه ما به كارآفرينان زن توجه مي شود؟
كارآفريني زنان در جامعه در گذشته مثل حال مورد توجه نبود يا شايد انگيزه 
كارآفريني در زنان به وجود نيامده بود اما در حال حاضر بسياري از زنان در اين 
زمينه علاقه و انگيزه بسيار زيادي پيدا كرده اند. البته شايد يك سري مشكلات 
مادي و هزينه هاي بالاي زندگي، زنان را به فكر واداشــته كه به كمك مردان 
بيايند اما اين علت اصلي موضوع نيســت بلكه علاقه زنان هم بســيار مشوق 

مهمي است.
 در بعضي مــوارد هــم ديدن زنــان موفــق در ايــن زمينه عامــل مهمي 
 بــراي حركــت زنــان خانــه دار بــراي مشــاركت در توليــد اقتصــادي

 جامعه است. اگر بخواهيم موضوع توجه جامعه به كارآفريني را تشريح كنيم، 
بايد بگويم متاسفانه باوجود اين امر كه زنان توانسته اند خود را به جامعه نشان 
دهند و در بسياري از كارها توانايي هاي خاص خود را ثابت كنند، هنوز اقدامات 
مهمي براي آنها صورت نگرفته است به ويژه در بخش تبليغات براي مشاغل زنان 

و حمايت هاي تشويقي از آنها. 
به نظر خودتان مزيت كارتان بر ديگر كارهاي مشابه چيست؟

سالم بودن و كيفيت توليداتم كه از داشتن هرگونه اسانس و مواد نگهدارنده عاري 
هستند، يكي از مهم ترين مزاياي كار من بر توليدات ماشيني است. من براي درست 

كردن هر مواد غذايي سعي مي كنم از مواد مضر سلامت دوري كنم. مثلا براي قره قروت 
از نمك استفاده نمي كنم و با رعايت حال بيماران و افرادي كه قند يا فشار خون دارند 
تركيب آنها را به گونه اي قرار دادم كه هم طعم جالبي داشته باشند و هم ضرر كمتري. 

توصيه شما به ديگر خانم ها چيست؟
توصيه مهم من اين است كه هرگز به ظاهر يك چيز و سختي هاي آن نگاه نكنند. 

شايد كاري تلاش و كوشش زيادي لازم داشته باشد اما اين به معناي غيرممكن 
بودن آن نيست. مثلا اگر ما خود را به انجام كارهاي كوچك و كم زحمت عادت 
بدهيم، زمينه براي رشــد ديگر مهارت هايی كه اندكي همت مي خواهد را از 
دست مي دهيم و اين يعني مبارزه با استعدادهايي كه داريم اما هر كسي بعد از 
اينكه بتواند اندكي به خود زحمت بدهد و در مقابل سختي هاي كار صبور باشد، 

نتيجه اي كه مي گيرد به همه چيز مي ارزد. 

چه برنامه اي براي آينده خود داريد؟
بزرگ ترين آرزوي من اين اســت كه بتوانم كارم را در حد يك شركت بزرگ 
توليدي وســعت بدهم و بتوانم كارهايي كه اينك انجــام دادنش هم زحمت 
كارم را بالا مي برد و هم زمانــم را طولاني تر مي كند را به راحتي و به وســيله 
 دســتگاه هاي ماشــيني انجام دهم و بتوانم توليدات و محصولات بيشــتري 

داشته باشم.

گفتوگوی»كسبوكار«بایكزنكارآفریندردوميننمایشگاهبينالمللیكارآفرینی

هدفم تاسیس شرکت تولیدی است
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کشاورزي

مديركل امور عشاير استان تهران با بيان اينكه قيمت دام در روزهاي عرفه 
و عيد قربان به عرضه و تقاضا بستگي دارد، گفت: 50 هزار راس دام توسط 

عشاير استان تهران در اين دو روز عرضه مي شود. 
به گزارش فارس، سيروس نصيري گفت: عشاير استان تهران 50 هزار راس 

دام را براي قرباني در روز عرفه و عيد قربان عرضه مي كنند. وي افزود: اين 
تصميم در جلسات با حضور مسئولان ستاد تنظيم بازار اتخاذ شده و قيمت 

فروش هم بستگي به عرضه و تقاضا دارد. 
مديركل امور عشاير استان تهران اظهار داشت: همچنين در قيمت فروش 

دام، ساعت خريد موثر است و قيمت ابتداي روز با ساعات پاياني متفاوت 
است. نصيري تصريح كرد: سال گذشته حدود 45 تا 50 هزار راس دام براي 
قرباني توسط عشاير استان تهران عرضه شد و پيش بيني مي شود امسال هم 

همين تعداد به فروش برسد. 

عرضه 50 هزار راس دام توسط عشاير براي قرباني

با وجودي كه مصرف قهوه در 
ايران يك سوم مصرف چاي 
اســت اما بازار اين نوشيدني 
در حال جا بــاز كردن در دل 
بازار رقيب پرطرفدار اســت. 
طبق آمارهاي سازمان چاي، سالانه 120 هزار تن انواع 
فرآورده هاي چاي در كشــور مصرف مي شود. از سوي 
ديگر مصرف 1200 تني انواع قهوه در كشور نشان دهنده 
بازار رو به گســترش اين محصول اســت. كارشناسان 
معتقدند قهوه با اتكا بر اســتقبال روزافزون نسل جوان 
ايراني بازار خود را گســترش مي دهد و ايران به عنوان 
بزرگ ترين فــرآوری كننده قهــوه و فرآورده هاي اين 
محصول در خاورميانه، علاوه بر تامين نياز داخلي قابليت 

فتح بازارهاي منطقه را نيز دارد. 

زنجيره بزرگ مشاغل مرتبط با قهوه فرصتي 
براي كسب وكار

مهرداد رســتم وند، كارشــناس بازار قهوه با اشاره به 
ظرفيت هاي اين محصول براي ايجاد چرخه بزرگي از 
فعاليت هاي ســودآور و كارآفرينی اقتصادي در ايران 
به »كســب وكار«، گفت: كمتر نوشــيدني را مي توان 
سراغ گرفت كه اين طور در ميان نسل جوان محبوبيت 
داشته باشــد و اين فرصتي است كه افراد متخصص در 
ايجاد كسب وكار بايد به آن توجه كنند. اين كارشناس 
زنجيره اي را كه از مشاغل وابسته به قهوه تشكيل مي شود، 
پرتعداد توصيف كرد و افزود: واردات قهوه، فرآوري و توليد 
انواع محصولات دم كردني، فوري و آماده براي مصرف در 
صنايع مرتبط، كافه ها، فروشگاه هاي تخصصي قهوه و 

محصولات داراي قهوه، صنايع و سازندگان دستگاه هاي 
فرآوري قهوه و درنهايت قنادي ها و صنايع شــيريني و 
شكلات، حلقه هاي اين زنجيره هستند كه سرمايه گذاري 
و ورود به هر يك از اين مشــاغل با توجه بــه بازار رو به 
گسترش آن در كشور از چشم انداز خوبي برخوردار است. 

نبرد نابرابر قهوه و چاي در بازار ايران
وي در ادامه به موانع پيش روي گسترش كسب وكارهاي 
مرتبط با قهوه در كشور اشاره كرد و گفت: مانع اساسي 
گسترش بازار قهوه اين است كه اين محصول در ايران 
رقيب قدرتمندي به نام چاي دارد كه كشت آن در داخل 
انجام مي شود و دولت هم اخيرا برنامه هاي حمايتي از 

كشت و مصرف چاي داخلي به اجرا درآورده است. از سوي 
ديگر ذائقه ايراني ها و خصوصا نسل هاي 50 سال به بالا 
به طور سنتي با چاي هماهنگ شده و سنگيني رونق بازار 
قهوه روي دوش نسل جوان است. رستم وند با پيش بيني 
شدت گرفتن رقابت قهوه و چاي در ايران طي سال هاي 
آينده، خاطرنشــان كرد: در حال حاضر وارد كنندگان 
چاي از نفوذ و توان مالي بالاتري برخوردارند و باوجود 
ممنوعيت هايي كه درباره تبليغ محصولات خارجي كه 
توليد مشابه داخلي دارند، وجود دارد، مي بينيم كه چاي 
خارجي به راحتي تبليغ مي شود. اين وضعيت رقابت چاي 
و قهوه را نابرابر مي كند. اين كارشناس با تاكيد بر خروج 
قهوه از سايه چاي در سال هاي اخير افزود: با توجه به اينكه 

نسل جوان به صورت فزاينده به قهوه روي آورده است، 
ديري نمي گذرد كه فعالان اين صنعت نيز توان لازم را 
براي گسترش بازار خود به دست مي آورند و قهوه خود را 

از زير سايه چاي بيش از قبل خارج مي كنند. 

تامين 100 درصدي نياز داخلي و صادرات به 
14 كشور

سيدرضا حســيني، فعال بازار قهوه نيز با بيان اينكه 
باوجود اعمال تحريم ها عليه كشــورمان، ايران يكي 
از توليدكنندگان و صادركننــدگان قهوه در جهان و 
بزرگ ترين توليدكننده در خاورميانه اســت، گفت: 
در دنيا قهوه به سه شــكل دم كردني، فوري و ميكس 
توليد مي شــود كه تنها تعداد محدودي كارخانه در 
جهان وجود دارند كه توليدكننده تمام اين محصولات 
با يكديگر هســتند و خوشــبختانه ايران يكي از اين 
توليدكنندگان به شــمار مي رود. به گزارش ايرنا، وي 
تصريح كرد: در حــال حاضر قهوه هــاي دم كردني و 
فوري ايران علاوه بــر تامين 100 درصــد بازارهاي 
داخلي، بازارهاي صادراتي افغانستان، امارات متحده 
عربي، تركمنستان، ارمنســتان، عراق، لبنان، سوريه، 
آذربايجان، آلمان، لهستان، بلغارستان، يونان، بلاروس 
و سنگال را تامين مي كند. وي با بيان آنكه قهوه به دليل 
مصرف بالا در جهان پس از نفت بيشترين گردش مالي 
را به خود اختصاص داده اســت، افزود: هم اكنون هند 
رقيب ايران در بازارهاي صادراتي اســت كه توانسته 
 بازار روســيه را از آن خود كند. وي خاطرنشان كرد:

60 درصد قهوه ايران به مصرف صنعتي و صادراتي و 40 
درصد آن به مصرف مستقيم مردم مي رسد. 

»کسب وکار«  بازار قهوه را بررسي می کند

قهوه ایرانی در جستجوی بازار های صادراتی
ایران اصلی ترین قطب تولید، فرآوری و بسته بندی قهوه در منطقه است 

گندمكاران ۳۵۰۰ میلیارد ریال 
از دولت طلب دارند

ســخنگوي خريــد تضميني گنــدم بانك 
كشــاورزی با بيان اينكه تاكنون بابت خريد 
تضميني گندم 93 هزار و 492 ميليارد ريال 
پرداخت شــده، گفت: هنوز 3 هــزار و 500 
ميليارد ريال از پول خريد گندم به كشاورزان 

پرداخت نشده است. 
حشــمت ا... نظري گفت: از ابتداي برداشت 
گندم تاكنون، 89 هزار و 919 ميليارد ريال به 
حساب كشاورزان بابت خريد تضميني گندم 

واريز شده است. 
به گزارش فارس، وي با بيــان اينكه 3 هزار و 
500 ميليارد ريال از پول خريد گندم هنوز به 
كشاورزان پرداخت نشده است، افزود: تاكنون 8 
ميليون و 326 هزار تن گندم به ارزش 93 هزار 
و 492 ميليارد ريال از كشاورز خريداري شده 
است. نظري بيان داشــت: كار خريد تضميني 
گندم در هزار و 131 مركز فعال در قالب يك 
ميليون و 310 هزار و 94 محموله انجام شده 
است. ســخنگوي خريد تضميني گندم بانك 
كشاورزي تصريح كرد: استان  خوزستان با 963 
هزار و 193 تن، گلستان با 891 هزار و 37 تن 
و فارس با 794 هزار و 287 تن رتبه هاي اول تا 
سوم فروش گندم را به خود اختصاص داده اند. 
وي افزود: بقيه بهاي خريد گندم به زودي به 
حساب گندمكاران واريز مي شود و تمام سعي 

ما تامين وجه خريد تضميني گندم است. 
به گزارش فارس، طبــق مصوبه دولت قيمت 
 هر كيلوگــرم گندم معمولي در ســال جاري 
1155 تومان و قيمت هر كيلوگرم گندم دوروم 
)ويژه ماكاراني و بيسكوئيت( 1188 تومان است. 

خبر

معاون باغباني وزير جهاد كشاورزي 
گریه انگورداران درآمده است

معاون امور باغباني وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه 
ميزان توليد انگور امسال به چند ميليون تن مي رسد، 
گفت: در حال حاضر اين محصول روي دست انگورداران 
باقي مانده، به طوري كــه در اروميه گريه آنها درآمده 
است.محمدعلي طهماسبي، با اعلام اين خبر اظهار كرد: 
ميزان توليد انگور امسال به چند ميليون تن مي رسد و 
در هر ميزاني كه مردم بتوانند بخورند، براي كشمش، 
خشك و صادر شود، بازهم انگور موجود است.  به گزارش 
تسنيم، وي خاطرنشان كرد: پيش بيني مي شود 180 
هزار تن كشمش از محصول امسال به دست  آيد كه از 
اين ميزان 140 تا 150 هزار تن صادرات خواهيم داشت 
و مابقي در بازار مصرف مورد استفاده قرار مي گيرد. به 
گزارش تسنيم، درحالي كه ما با توليد مازاد انگور در 
كشور مواجه هستيم و هر ساله وزارت جهاد كشاورزي 
براي حمايت و جلوگيري از ضرر و زيان كشاورزان اقدام 

به خريد تضميني كشمش مي كند.

طرح هاي پرورش میگو در گرو 
تامین 2 هزار میلیارد ریال

معاون آبزي پروري سازمان شيلات ايران گفت: اجراي 
طرح هاي پرورش ميگو در كشــور به بيش از 2هزار 
ميليارد ريال اعتبار نياز دارد كــه فقط 20درصد آن 
تامين شده است. حسين علي عبدالحي افزود: عمده 
مشكل پرورش ميگو در كشور تامين نقدينگي است 
و در اين زمينه بانك ها بايد همكاري و تعامل بيشتري 
با فعالان اين عرصه داشته باشند.  به گزارش ايرنا، وي 
ادامه داد: بي شك با سود 21درصد تسهيلات بانك هاي 
داخلي و فناوري قديمي تكثير، نمي توان با ميگوهاي 
صادراتي كه با سود 3 درصد تسهيلات و فناوري جديد، 

توليد و تكثير شده است، رقابت جدي داشت. 

اخبار

رئيس سازمان شيلات از توليد حدود 1/5 تن خاويار پرورشي در سال جاري خبر داد و 
گفت: ارزش اين محصول كه غالبا صادر مي شود بالغ بر 3 ميليون دلار است. 

حســن صالحي، معــاون وزير جهــاد كشــاورزي اظهار كــرد: حــدود 50 مزرعه 
 پــرورش ماهــي خاويــاري در كشــور فعــال اســت كــه از ايــن تعــداد حدود

 10 مزرعه امســال بــه توليــد خاويار مي رســند. بــا توجه بــه وضعيــت مزارع 

پرورشــي و پتانســيل توليد به نظر مي رســد امســال حــدود 1/5 تــن خاويار و 
حدود هــزار تن گوشــت خاويــار در كشــور توليــد شــود. وي درباره صــادرات 
ماهــي خاويــاري نيز گفــت: صــادرات ماهــي زنــده خاويــاري ممنوع اســت، 
 چراكــه احتمــال آن وجــود دارد كــه كشــورهاي مشــتري آن به رقيــب ايران 

تبديل شوند. 

صالحي اضافه كرد: گوشــت ماهي خاوياري كه قابليت صادرات هم دارد، در هتل ها و 
رستوران هاي شهرهاي شمالي كشور مصرف مي شود كه حدودا كيلويي 60 هزار تومان 
است. معاون وزير جهاد كشاورزي پيش بيني كرد امسال حدود 700 تن گوشت منجمد 
ماهي خاوياري به كشورهاي مختلف اروپايي صادر شود كه ارزشي بالغ بر 10 ميليون 

و 500 هزار دلار دارد.

صادرات 3 ميليون دلاري خاويار

قائم مقام معاون باغباني وزارت 
جهاد كشاورزي گفت: ايران با 
15 هزار هكتار گل محمدي 
حدود 27 هــزار تن محصول 
توليــد مي كند كــه ارزش 
صادراتي آن از محل اسانس و گلاب معادل 40 ميليون دلار 
در سال است. جهانگير عرب، افزود: مطابق برنامه ششم 
توسعه در قالب طرحي با عنوان »توسعه باغ ها و گياهان 
دارويي در اراضي شيبدار با تاكيد بر گل محمدي« ميزان 
توليد اين محصول به 3 برابر وضعيت فعلي خواهد رسيد. 
وي خاطرنشان كرد: مطابق اين برنامه، سطح زير كشت گل 
محمدي در كشور به 45 هزار هكتار و توليدي معادل بيش 
از 80 هزار تن مي رسد. عرب ادامه داد: تنوع در فرآورده هاي 
گل محمدي از برنامه هايي اســت كــه در وزارت جهاد 
كشاورزي دنبال مي شود و علاوه بر آن، توليد زنجيره اي 
گل محمدي و حمايت از واحدهاي كشت بافتي، از ديگر 

برنامه هاي اين طرح خواهد بود. 

توليد يك كيلوگرم گلاب از 3 كيلوگرم 
گل محمدي

2قائم مقام معــاون باغباني وزارت جهاد كشــاورزي 
تصريــح كرد: درحــال حاضــر اســانس، گلاب، گل 
خشــك و برگ هاي گل محمدي به 10 كشــور دنيا 
از جمله ژاپــن، اروپا، چيــن و... صادر مي شــود و در 
برنامه داريم كه آن را توســعه دهيم. وي يادآور شــد: 
از هــر 3 كيلوگرم گل محمدي، يــك كيلوگرم گلاب 
اســتحصال مي شــود كه در برنامه داريم بــا تنوع در 
فرآورده هــا بتوانيم علاوه بر گلاب، ســاير محصولات 
 را اســتحصال كنيم. عرب تاكيد كرد: متوسط سطح

 زير كشت گل محمدي در كشور يك هكتار است كه در 
برنامه ششم توسعه افزايش خواهد يافت و علاوه بر آن، 
در اراضي شيبدار نيز قصد داريم بتوانيم توسعه اين گل را 
داشته باشيم تا علاوه بر آنكه از روان آب ها جلوگيري شود، 
سطح سفره هاي آب زيرزميني نيز با هدايت آب توسط 

ريشه هاي اين گياه افزايش يابد. 

اختصاص تســهيلات ارزان قيمت به 
طرح هاي سودده

وي اظهار داشت: دنيا براي توسعه گياهاني چون 

گل محمدي، كشت متراكم را پيش گرفته است، 
اما از آنجا كه ايران كشــوري چهار فصل اســت، 
شرايط بهتري در اختيار اســت كه بتوانيم مطابق 
برنامه ششم و هفتم توسعه، سياست هايي را براي 
انتقال 500 هزار هكتار از فضاهاي باز كشور به سطح 
گلخانه ها داشته باشــيم. وي در ادامه افزود: وزارت 
جهاد كشاورزي براي طرح هايي كه سود اقتصادي و 
توجيه فني داشته باشد، تسهيلات ارزان قيمت قائل 
است تا بتواند توسعه كشت اين گياه را افزايش دهد. 
قائم مقــام معاون باغباني وزارت جهاد كشــاورزي 
خاطرنشــان كرد: در حال حاضر گلاب و اســانس 
از مهم ترين فرآورده هاي گل محمدي هســتند و 
كانگريت و ابسلوت كه استفاده هاي دارويي دارند، 
در كشــور امكان توليد ندارند كه اميدواريم بخش 

خصوصي بتواند در اين زمينه فعال تر عمل كند.  

حفظ منابــع آب در كنار كشــت گل 
محمدي

عرب ادامه داد: توسعه كشت گل محمدي با نهال هاي 
كشــت بافتي به حفظ آب و مديريت سفره هاي آب 
زيرزميني كمك مي كنــد و علاوه بــر آن، توليد را 

افزايش مي دهد.
 وي تصريح كرد: وزارت جهاد كشاورزي با پژوهشكده 
گل و گياهان زينتي و مركــز تحقيقاتي در اين باره 
اقدام هايي را در دســت انجام دارد كــه اميدواريم 
با تبادل اطلاعــات اين مراكز بــا محققان خارجي 
بتوانيم گام هاي موثرتري در اين بخش  برداريم. عرب 
درباره تفاوت گل محمدي و رز يادآور شــد: تمامي 
اين گل ها از يك خانواده به نام رزاســه هستند، اما 
 تنوع ارقام موجود باعث شــده بــه نام هاي مختلفي 

مشهور باشند. 

تجازي ســازي 12 رقم گل از 750 گونه 
موجود

وي تاكيــد كــرد: بيــش از 750 رقــم گل در 
خانواده رزاســه وجود دارد كــه 10 تا 12 رقم آن 
تجاري سازي شده و داراي تنوع رنگي بالايي است. 
عرب درباره توسعه كشــت گياهان دارويي و گل 
محمدي پــس از تحريم اظهار داشــت: در حال 
حاضر با 10 كشور دنيا در صادرات اين فرآورده ها 
 همــكاري داريم كــه به دنبــال متنوع ســازي

 آن هستيم. 
وي در پايــان گفــت: بســياري از كشــورهاي 
اروپايــي به دنبــال وصــل شــدن بــه بــازار 
گل و گيــاه ايــران هســتند كــه اميدواريــم 
 بتوانيــم بازارهــاي صادراتــي را در ايــن بخش 

تنوع بخشيم. 

 تولید گل محمدي در برنامه ششم ۳ برابر افزایش خواهد یافت

صادرات گل محمدي به 10 کشور دنيا

تولید 1/۳ میلیون تن شلتوك 
برنج در استان مازندران

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران با 
بيان اينكه هيچ مجوزي براي واردات برنج صادر 
نمي شــود، گفت: توليد برنج باوجود بارش اندك 
خوب است و پيش بيني مي شود حدود يك ميليون 
و 300 هزار تن شلتوك برنج در سال جاري توليد 
شود. دلاور حيدرپور با بيان اينكه بيش از 40 درصد 
برنج كشور در مازندران توليد مي شود، گفت: به 
دليل بحران آب توسعه كشت برنج از سوي وزارت 

جهاد كشاورزي مورد حمايت نيست. 
وي با پيش بيني افزايش 10 درصدي توليد برنج 
افزود: اگرچه امسال با روزهاي گرم و كم بارشي 
در اســتان مواجه بوديم، اما توليد برنج از اوضاع 
خوبي برخوردار اســت و پيش بيني ما اين است 
كه با كشت مجدد حدود يك ميليون و 300 هزار 
تن شلتوك برنج به دست  آيد. حيدرپور تصريح 
كرد: به دليل كمي رطوبت اراضي كشــت برنج 
امسال به مشكل كرم ساقه خوار برنج و اپيدمي 
بلاست مواجه نشدند و ميزان سمپاشي هم بسيار 

كاهش داشت. 
رئيس سازمان جهاد كشــاورزي مازندران در 
پاسخ به ســوال فارس مبني بر اينكه آيا امسال 
هم خريــد توافقي برنج انجام مي شــود، اظهار 
اميــدواري كرد: نيــازي به اجــراي اين طرح 
نيست، زيرا سال گذشــته در راستاي حمايت 
از توليد كنندگان و براي خروج بــازار از ركود 
انجام شد. وي تصريح كرد: هر زمان كه احساس 
شود قيمت برنج پايين مي آيد دولت وارد بازار 
مي شود، اما اميدواريم كه شرايط اين گونه پيش 
نرود. حيدرپور بيان داشــت: طبق گفته وزير 
سياســت  وزارت جهاد حمايت از توليد داخل 
اســت و به همين دليل وزارتخانــه هيچ ثبت 
سفارشي را براي واردات برنج انجام نداده است. 

خبر

برنامه ریزي براي صادرات مرکبات
معاون وزير جهاد كشــاورزي گفــت: ايران 
هفتمين توليدكننده مركبات جهان است كه 
سالانه حدود 4 ميليون تن انواع مركبات توليد 
مي كند و در سال جاري نيز با توجه به افزايش 
توليد اجازه واردات داده نمي شــود و به فكر 

صادرات اين محصولات هستيم. 
محمدعلي طهماســبي اظهار كرد: در سال 
 گذشــته حدود 280 هــزار هكتار ســطح

 زير كشــت باغ هاي مركبات كشــور بود كه 
ميزان توليد انواع مركبات آبي و ديم در سال 
گذشــته به حدود 3 ميليون و 800 هزار تن 

رسيد. 
وي افزود: امســال در باغ هاي شمال وضعيت 
خوبي براي توليد انــواع مركبات وجود دارد؛ 
به گونه اي كه اگر امسال همه گل ها به محصول 
مي رسيد، نمي دانستيم بايد از ازدياد بيش از 
حد محصول چه كار كنيم و اين خود تبديل 
به ســناريويي مي شــد كه توليدكننده را با 

مخاطراتي مواجه مي كرد. 
طهماســبي با بيــان اينكه ايــران هفتمين 
توليدكننده انواع مركبات در جهان اســت، 
گفت: ســالانه حدود 130 ميليــون تن انواع 
مركبــات توليد مي شــود كه كشــورهاي 
چين، برزيــل، آمريكا، هنــد و... عمده ترين 
توليدكنندگان اين محصولات باغي هستند و 

ايران نيز در رتبه هفتم قرار دارد. 
معاون باغباني وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: در 
ايران نيز به ترتيب استان هاي مازندران، فارس، 
كرمان، خوزستان، هرمزگان، بوشهر و گيلان 
عمده ترين توليدكنندگان مركبات هستند كه 
براســاس آخرين برآوردهاي صورت گرفته از 
باغ هاي اين مناطق، پيش بيني مي شود توليد 
انواع مركبات نسبت به سال گذشته افزايش يابد 
و در اين صورت هيچ نيازي به واردات مركبات 
نداريم. وي اعلام كرد: گرچه برخي واردكنندگان 
همواره به دنبال واردات مركبات به كشور هستند 
اما وزارت جهاد كشــاورزي اجازه واردات اين 
محصولات باغي به كشــور را نمي دهد، چراكه 
مانند سال گذشته كه حدود 50 هزار تن مركبات 
به كشــورهاي مختلف صادر شــد بايد به فكر 

صادرات مازاد اين محصولات باشيم. 

اخبار
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اصناف

با رفــع تحريم هــا و محدوديت هاي 
بين المللــي، تهديدهايــي همچون 
واردات بي رويه، پيــش روي اقتصاد 
كشــور قرار خواهد گرفــت كه اگر 
درست مديريت نشود، شوك بزرگي 

به اقتصاد كشور وارد مي كند. 
يكي از نگراني هاي جامعه صنفي در دوره پســاتحريم، سيل 
واردات كالاهــاي مصرفي و بــه دنبال آن نابــودي توليدات 

داخلي است. 
واردات بي رويــه در دوران پس از تحريــم مهم ترين دغدغه 
امروز جامعه صنعتي و صنفي اســت كه براي رفع آن نيازمند 
برنامه ريزي مدون و مديريت صحيح هستيم. مدت هاست كه 
ســرمايه گذاران خارجي براي ورود به بازار ايران برنامه ريزي 
كرده اند و قطعا پيگير اجراي اهداف خــود در ايران خواهند 
بود؛ در اين ميان اصناف به ويژه صنوف توليدي نيز بايد با يك 
مديريت يكپارچه در جذب سرمايه ها به سود خود تلاش كند. 
اگر جلــوي واردات بي رويه گرفته نشــود، بخش عمده اي از 
توليد كننده ها متضرر مي شوند، ممكن است توليدات مشابه 
وارد كشور شــود كه از نظر اقتصادي ديگر توليد آن در داخل 
كشور مقرون به صرفه نباشد و توليد كننده داخلي متضرر شود. 

فقط كالاهاي سرمايه اي وارد كشور شود
بايد تمهيداتي اتخاذ شــود كه فقط كالاهاي سرمايه اي وارد 
كشور شود تا سبب رشد اقتصادي شود و نه كالاهاي مصرفي 
كه فلج شــدن صنايع را به دنبال داشته باشد. سخنگوي اتاق 
اصناف در همين زمينه مي گويد: پســاتحريم شمشير دو لبه 
براي اصناف و توليدكنندگان است، لذا دولت بايد در شرايط 
پساتحريم هواي اصناف را داشته باشد و رويكرد وارداتي صرف 

را دنبال نكند. 
مجتبي صفايي از نگراني اصناف و بازاريان نسبت به دوران بعد 
از تحريم خبر داد و گفت: اگر دروازه هاي كشور رو به تجارت 
جهاني باز شود و دولت واردات كالا را آغاز كند، اصناف آسيب 

فراواني خواهند ديد. 
وي اظهار كرد: تجربه داشتيم كه در سال هاي گذشته واردات 
بي رويه كالاهاي بي كيفيت و ارزان قيمت، هم صنعت و توليد 
را دچار ركود و ورشكســتگي كرد و هم بــه اصناف ضربه زد. 
صفايي با بيان اينكه نمي تــوان گفت دولت هرگونه واردات را 
ممنوع كند، يادآور شد: اگر قرار است وارداتي به كشور داشته 
باشــيم بايد عمدتا مواد اوليه و خام، ماشــين آلات و دانش و 

تكنولوژي باشد. 
نايب رئيــس اتاق اصناف كرمانشــاه بــا بيان اينكــه دوران 
پســاتحريم يك شمشــير دو لبه براي اصنــاف و واحدهاي 
توليدي است، خاطرنشان كرد: اگر در اين دوران حمايت كافي 
از توليدي ها و اصناف كشور صورت گيرد، حتي مي توانند در 

بازارهاي جهاني حاضر شوند. 
به گفته صفايي وقتي كه تســهيلات 26 درصدي در اختيار 
اصناف قرار مي گيرد، آنها مجبور مي شوند براي جبران هزينه ها 

گران فروشي كنند و اين امر هزينه تمام شده آنها را بالا مي برد 
و قدرت رقابت را از اصناف مي گيــرد.  وي تاكيد كرد: دولت 
مي تواند با ارائه تسهيلات كم بهره به اصناف خصوصا اصناف 
توليدي كمك كند و ســرمايه در گردش مناسبي براي آنها 
تامين كند تا بتوانند براي حضــور در بازارهاي جهاني قدرت 

رقابت داشته باشند. 

ضرورت آمادگي اصناف در دوران پساتحريم
از سوي ديگر عضو هيات رئيسه اتاق اصناف اصفهان نيز در اين 
زمينه و در گفتگو با »كســب وكار« گفت: اصناف بايد خود را 
براي دوران پساتحريم آماده كنند، چرا كه مجبورند در فضاي 

تجارت جهاني رقابت كنند. 
مهدي اصولي اظهار كرد: تحريم هاي اعمال شده در سال هاي 
اخير موجب زيان هاي جدي در بازار كشور شد زيرا مبادلات 

اقتصادي و تامين مواد اوليه را مختل كرد. 
وي افزود: اصناف در داخل خود به صنوف توليدي، توزيعي، 
خدماتي و خدمات فني تقسيم  مي شوند كه شرايط تحريم بر 

هر كدام آثار سوء خود را گذاشته است. 
اين عضو هيات رئيســه اتاق اصناف اصفهان بــا بيان اينكه 
بنُكداران و فروشندگان بزرگ كالا در مبادلات دچار مشكلات 
بانكي و... شده اند، تصريح كرد: تحريم ها مانع ورود مواد اوليه 
صنايع شد كه اين امر از ظرفيت توليد كاست و به بيان بهتر در 
حال حاضر اصناف توليدي و كارخانجات شهرك هاي صنعتي 

با 30 درصد توان خود كار مي كنند. 

دوران رونق گذشته بازمي گردد
اصولي يادآور شد: البته بخشــي از ركود فعلي در بازار نيز به 
دليل حالت رواني ايجاد شده درباره مذاكرات و لغو تحريم ها 

به وجود آمده است. 
وي در بخش ديگري از ســخنان خود تاكيد كرد: اصناف بايد 
خود را براي دوران پساتحريم آماده كنند، چرا كه دوران رونق 
گذشته باز مي گردد، اما به اين دليل كه ايران به عنوان عضوي 
در سازمان تجارت جهاني محسوب مي شود شرايط جديدي 

به وجود مي آيد. 
خزانه دار اتاق اصناف اصفهان، با يادآوري اينكه لغو تحريم ها 
سيلي از كالاهاي خارجي را به سمت بازار كشور جاري مي كند، 
خاطرنشان كرد: در چنين وضعيتي محدوديت هاي گمركي 
برداشته مي شود و بايد اصناف به ويژه توليد كنندگان هوشيار 

باشند كه توان رقابت را از دست ندهند. 
اصولي با اشاره به اهميت بحث اقتصاد مقاومتي، تصريح كرد: 
بايد در نظر داشــت كه قيمت دلار هم با لغو تحريم ها پايين 
نمي آيد، پس در اين زمينه بايد اجناس و كالاهايي توليد شود 
كه از لحاظ كيفيت، قيمت تمام شده، خدمات نوين و... با انواع 

خارجي قابليت رقابت داشته باشد. 
با اين تفاســير، اگر شــرايط بازارهاي رقابتي دنيا را در نظر 
نگيريم، سيلي از كالاهاي ســاخته شده خارجي روانه بازار ما 
مي شود و توليد زير پاي واردات له خواهد شد. بايد نقشه راهي 

تدوين شــود تا بتوان در دوران پساتحريم در حوزه اقتصاد به 
درستي حركت كرد، چرا كه طي ۱0سال اخير در برخي موارد 
با دنيا فاصله گرفته ايم و اگر برنامه درســتي در دست نداشته 
باشــيم، ممكن اســت فضاي مطلوب به وجود آمده را هم از 

دست بدهيم. 
نخستين اتفاقي كه با لغو تحريم ها پيش روي تجارت خارجي 
كشور قرار مي گيرد، حذف واســطه هايي است كه در دوران 
تحريم كمك مي كردند تحريم را دور بزنيم و با اين كار قيمت 

تمام شده صادراتي يا وارداتي ما تا حد زيادي كاهش مي يابد. 
اگر شــرايط بازارهاي رقابتي دنيا را در نظر نگيريم، سيلي از 
كالاهاي ساخته شــده خارجي روانه بازار ما مي شود و توليد 
زير پاي واردات له خواهد شد. در عين حال بايد ارزهاي بلوكه 
شــده صرف واردات مواد اوليه  و واســطه اي توليد شود، چرا 
كه توليدي در دنياي رقابتي عــرض اندام خواهد كرد كه هم 

كيفيت خوب و هم قيمت مناسبي داشته باشد. 
طي يك سال اخير بهبود فضاي كسب و كار جزو سرفصل كارها 

چه در بخش خصوصي و چه در بخش دولتي قرار گرفته است. 
توجه به سرمايه گذاري مشــترك و توليد باكيفيت در دوران 
پس از تحريم نه تنها ارزآوري و درآمد خوبي براي كشور خواهد 
داشت، بلكه دغدغه اشتغال را هم تا حد زياد حل مي كند. كافي 
است كه تكنولوژي و مواد اوليه وارد كشور شود و از آن طرف با 
استفاده از ظرفيت نيروي مناسب كالاهاي توليدي را وارد بازار 
صادراتي كنيم و كمتر به ارز حاصل از فروش نفت كه همواره 

در نوسان است، تكيه كنيم. 

پساتحريم شمشير دو لبه براي اصناف و توليدكنندگان است

رقابت اصناف در فضاي تجارت جهاني

امروزه آرايشــگاه هاي فاقــد پروانه 
كسب در سطح شهر فعاليت مي كنند 
و مسئولان مربوطه خواستار برخورد 
جدي با ايــن واحدها هســتند. اين 
معضل بــه دليل اســتيجاري بودن 
مجموعه هايي است كه مدام تغيير مكان مي دهند و براي اخذ 

پروانه كسب اقدام نمي كنند. 
رئيس اتحاديه آرايشگران زنانه تهران در اين رابطه در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: چند سال است مباحثي مبني بر تخلفات 
صورت گرفته در آرايشگاه هاي زنانه مطرح مي شود كه درباره 
آرايشگاه هاي داراي جواز صحت ندارد و اگر تخلفي باشد شامل 

واحدهاي فاقد پروانه است. 
افسرالملوك ياسان در رابطه با نحوه دريافت جواز از اتحاديه 
آرايشگران توضيح داد: در تهران بزرگ فقط ۱0۱7 واحد جواز 
دارند. در ابتدا كه افراد براي گرفتن جواز به ما مراجعه مي كنند 
بايد نامه عدم سوء پيشينه، عدم اعتياد و بهداشت فردي را براي 
ما بياورند و سپس ما آنها را به اماكن معرفي مي كنيم. در رابطه 
با سابقه كار بايد ديپلم فني و حرفه اي داشته باشند. صلاحيت 
فردي و انتظامي با اماكن است، اگر اماكن صلاح ديد تشكيل 

پرونده مي دهيم. 
وي افزود: ســپس آنها را به بهداشــت و اتاق اصناف معرفي 
مي كنيم كه در آنجا كلاس هاي متفاوتي براي آنها گذاشــته 
مي شود. سپس براي آنها جواز صادر مي كنيم. در طول سال 
بر آنها نظارت مي شود و بازرس هايي از سوي اتحاديه به آنجا 

مي روند و با آنها تماس داريم. 
وي با اظهار تاسف از فعاليت برخي آرايشگاه ها در واحدهاي 
مسكوني، گفت: متاســفانه برخي آرايشگرها در خانه هايشان 
كار مي كنند و ما بايــد با حكم دادســتاني ورود پيدا كنيم و 

نمي توانيم به خانه ها برويم. 
موسوي با ارائه آماري از تعداد واحدهاي صنفي غيرمجاز در 
تهران بيان داشت: در تهران حدود 7هزار واحد صنفي غيرمجاز 
داريم يعني فقط يك هشتم آرايشگاه هاي زنانه مجاز هستند. 
قانون نظام صنفي در ماده يازده بحث شناســايي واحدهاي 
صنفي غيرمجاز را بر عهده اتحاديه گذاشــته است. همكاري 

خوبي با وزارت صنعت، معدن و تجارت و اتاق اصناف داريم. 
ياســان انتقاد كرد: حدود دو سال اســت كه با اماكن گشت 
مشــترك داريم. به محض اينكه مي خواهيم آن آرايشــگاه 

را پلمب كنيــم، بــه وزارت كار مي روند و خــود را به عنوان 
آموزشگاه آرايشــگري معرفي مي كنند. در حالي كه حدود 5 
هزار آموزشگاه در كشور داريم و آنها بايد حداقل 500 ميليون 
سرمايه گذاري كنند تا جواز آرايشگري بگيرند، ما آنها را زير 
پوشش مي آوريم ولي نمي توانند از عهده اين مساله بربيايند و 

به نام آموزشگاه، آرايشگري مي كنند و نه آموزش. 
ياســان همچنين اظهار كرد: چند سال اســت كه بازرسان 
اتحاديه همراه با بازرسان اماكن به بازرسي و نظارت مشغول 

هستند و گشت مشترك دارند. 
وي درباره تفاوت قيمت ها در آرايشگاه هاي مختلف نيز تصريح 
كرد: ميزان قيمت را اتــاق اصناف تهران تعييــن كرده و به 
اتحاديه ابلاغ مي كند و اتحاديــه هيچ گونه دخالتي در تعيين 
قيمت ندارد و قيمت ها براساس درجه بندي ممتاز، درجه ۱ تا 
درجه سه براساس فاكتورهايي از جمله تخصص، تبحر، سابقه 

كار، متراژ و مكان ملك و تعداد صندلي تعيين مي شود. 

دريافت ارقام بالا و ميليوني آرايش عروس مورد 
تاييد اتحاديه نيست

ياســان درباره نرخ آرايش عروس اظهار داشــت: نرخ آرايش 
عروس بين آرايشگاه ها متناســب با درجه بندي آرايشگاه ها 

تعيين و اعلام مي شود. 
دريافت ارقام بــالا و ميليوني در آرايش عــروس مورد تاييد 
اتحاديه نيست و چنانچه به صورت توافق بين طرفين نباشد 
و به اطلاع اتحاديه برســد موضوع پيگيري و تذكرات لازم به 

متخلف داده مي شود. 
به گفته وي، نحوه فعاليت آرايشگاه هاي زنانه به اين شكل است 
كه فعاليت آنها در رسته يك، دو، سه و ممتاز تعريف مي شود و 
بر همين اساس نحوه خدمات متفاوت است. اين فعال صنفي 
همچنين درباره نرخ آموزش در آموزشگاه هاي آرايش زنانه نيز 
گفت: آموزش در آموزشگاه های مرتبط با اتحاديه آرايشگران 
زنانه نيســت و متولي صدور پروانه آن سازمان آموزش فني و 
حرفه اي كشور است. ما در اين رابطه نمي توانيم اقدامي كنيم 

و نهاد مرتبط با آن تصميم گيري مي كند. 

بيمه؛ مشكل جدي صنف آرايشگران
رئيس اتحاديه آرايشــگران زنانه تهران همچنين بيمه صنف 
آرايشــگران را مشــكل جدي اين صنف دانســت، و افزود: 

آرايشگري از شــغل هايي است كه هميشــه به دليل نوع كار 
از نظر بهداشــتي در معرض ابتلا به انواع بيماري هاي ريوي، 
پوستي و بيماري هاي ديســك كمر و گردن و واريس و انواع 

بيماري هاي مرتبط با اين شغل قرار دارد. 
به گفته وي اعضاي اين صنف براي امرار معاش بايد هميشه 
به طور ايســتاده خدمات ارائه دهند كه اين امر در درازمدت 
فيزيك بدنــي همكاران را خيلــي زودتر از افراد شــاغل در 
شــغل هاي ديگر مورد آســيب قرار مي دهد و از فعاليت باز 

مي دارد، اما بــا وجود همه اين مشــكلات، اعضاي اين صنف 
بيمه نيستند. 

ياســان با بيان اينكــه صنف آرايشــگري يكي از ســخت و 
زيان آورترين مشاغل اســت، اظهار كرد: آرايشگران در طول 
شبانه روز حدود ۱6 ساعت يكسره به صورت سرپا در خدمت 
مردم هســتند و اكثرا بعــد از مدتي از نظر جســمي به انواع 
بيماري ها مبتلا مي شوند لذا نيازمند حمايت از سوي مسئولان 

ذيربط به ويژه سازمان تامين اجتماعي هستند. 

وي افزود: بيمه صنف آرايشــگران بايد در اولويت كار باشد و 
همانطور كه براي اتحاديه قاليبافان بيمه تامين اجتماعي و ارائه 
تسهيلات پيش بيني شده، براي اعضاي اتحاديه آرايشگران نيز 

لحاظ شود. 
ياسان تصريح كرد: واحدهاي صنفي از امنيت شغلي برخوردار 
نيستند و با اينكه جمعيت قابل توجهي در كشور هستند اما از 
بيمه تامين اجتماعي، بازنشستگي و حمايت مالي درباره ارائه 

تسهيلات بهره مند نيستند.

 رئيس سابق اتحاديه آرايشگران زنانه تهران در گفتگو با »كسب وكار« خبر داد

يک هشتم آرايشگاه ها مجاز هستند
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

آيا نقاط قوت شما واقعا نقاط قوت هستند؟
در زمــان جنگ دوم جهاني در روســيه 
ايده اي بــه ذهــن فرماندهان روســي 
بــراي نابود كــردن تانك هــاي آلماني 
رســيده بود، به اين شــكل كــه به بدن 
ســگ هاي آموزش ديده مــواد منفجره 
مي بســتند كه زيــر تانك هــاي آلماني 
برونــد و در زمان قرار گرفتن ســگ زير 
تانك چاشــني عمل كرده و تانك منفجر شــود. در ظاهر امر ايده خيلي 
خوب و عالــي به نظر مي رســيد اما در ميــدان واقعي جنگ، ســگ ها 
 به جاي تانك هــاي آلمانــي به زيــر تانك هاي روســي رفتنــد و آنها

 را منفجر كردند.
فكر مي كنيد چرا؟ به اين دليل كه تانك هاي آلماني بنزيني شده بودند ولي 
تانك هاي روسي گازوئيلي بودند و سگ ها هم با تانك هاي روسي گازوئيلي 

آموزش ديده بودند.
 نقطــه قوت ســگ ها حــس شــامه آنها بــود به هميــن دليــل آنها 
 طبق آموزشــي كــه ديــده بودنــد، تانك هــاي گازوئيلي روســي را

 هدف قرار مي دادند. 
برخي از سازمان ها و شــركت ها، ويژگي هايي را نقاط قوت خود مي دانند 
كه درواقع در مقايسه با شــرايط محيطي و رقبا يا نقطه قوت نيستند يا 
برعكس نقطه ضعف به حساب مي آيند اما اين سازمان ها به دليل نداشتن 
تفكر استراتژيك و بي توجهي به آن، عباراتي دهان پر كن را به عنوان نقاط 
قوت خود جار مي زنند و به آنها عمل مي كنند كه موجب تضعيف يا نابودي 

سازمان مي شوند. 

كاركنان فكري سازمان
كتابي درباره اســتيو جابز مي خواندم كه 
در آن نكات جالبي درباره سبك مديريتي 
وي نوشته شده بود. جابز به عنوان رهبر 
ســازمان به دنبال تحقــق اهدافش بود و 
براي تحقق آنها فقط روي تصميم خودش 
پافشاري مي كرد و از تيمش مي خواست 
كه ايــن كار را انجام دهنــد، حتي اگر به 
نظر نشدني باشــد. نتيجه هم توليد محصولاتي مانند مك بوك،  آي پد و 

آيفون بود. 
اين موضوع از اين جهت مهم اســت كه خيلي وقت ها، مديران سازمان ها 
اهداف مهمي در سر دارند و اســتراتژي هاي خوبي را دنبال مي كنند، اما 
نمي توانند آنها را محقق كنند، چون نيروهاي مناسب را ندارند. منظور از 
نيروها طبعا نيروهاي عملياتي نيســتند، بلكه نيروهاي فكري هستند كه 
مي توانند ايده ها و استراتژي هاي رهبر سازمان را از ايده به عمل و واقعيت 
تبديل كنند. اين ايده ها و استراتژي ها صرفا مباحث مربوط به توليد محصول 
و بازاريابي و ســاير حوزه هاي تخصصي كه در كتاب ها از آنها ياد مي شود، 
نيســت بلكه مي تواند حتي توليد يك نرم افزار در داخل ســازمان يا يك 
سيستم كارآمد حقوق و دستمزد يا روشي براي افزايش كيفيت و چيزهاي 
اينگونه باشد. وجود كاركناني از اين دست مي تواند به رهبر سازمان امكان 
بلندپروازي بدهد تا در پي تحقق روياها باشد. اين نيروها را مي توان كاركنان 

فكري سازمان ناميد. 
لايه بيروني اســتراتژي سازمان ها، حوزه بازار اســت و غالب رويكردهاي 
استراتژيك با محوريت بازار طراحي مي شوند و يعني سازمان بايد تكليف 
خودش را با بازار تعيين كند و بعد اگر نقاط قوت و ضعفي هست بتواند آنها 
را بر محور استراتژي شكل دهد. اينجاست كه اين كاركنان فكري ارزش 
خود را نشان مي دهند و استراتژي سازمان در حوزه بازار را در درون سازمان 

ترجمه می كنند و خواسته هاي استراتژيك مدير را محقق مي سازند.

بهبودپذيري يعني چه؟
آيا تاكنون متوجه شــده ايد كه بعضي از افراد 
به هنگام روبه رو شدن با يك مصيبت و فاجعه 
آرامش خود را حفظ مي كنند؛ درحالي كه برخي 
ديگر بي تاب مي شــوند و درهم مي شكنند؟ 
روان شناســان به قابليت انطباق با مســائل و 
شكســت ها، »بهبودپذيري« مي گويند. افراد 
بهبودپذير قادرند با بــه كارگيري مهارت ها و 
نقاط قوت خود، با مشكلات و چالش هاي زندگي نظير از دست دادن شغل، مشكلات 
مالي، بيماري، بلاياي طبيعي، اورژانس هاي پزشكي، طلاق يا مرگ عزيزان كنار آيند 

و دوباره به حالت عادي اوليه بازگردند. 
كساني كه فاقد اين بهبودپذيري باشند ممكن است در برخورد با اينگونه مشكلات 
از پا درآيند. آنها ممكن است مدت ها با مشكلات و مسائل، درگيري ذهني داشته 
باشند و از سازوكارهاي ناسالم براي انطباق با اين چالش ها استفاده كنند. به طور كلي، 
اينگونه افراد ديرتر به حالت عادي باز مي گردند و در نتيجه ممكن است ناراحتي هاي 

روان شناختي بيشتري را تجربه كنند. 
بهبودپذيري باعث از بين بردن استرس يا حل مشكلات زندگي نمي شود بلكه به 
افراد اين توانايي را مي بخشد كه با مشكلات پيش رو برخورد كنند، بر گرفتاري ها و 
سختي ها فائق آيند و جريان زندگي شان را پي بگيرند. تاكنون بسياري از مردم در 
مواجهه با حوادث مصيبت بار توانسته اند رفتارهاي بهبودپذير از خود نشان دهند 
حتي در شرايط كاملا غيرمنتظره نيز افراد مي توانند خونسردي خود را حفظ كرده، 
تمركزشان را از دست ندهند و نه تنها نجات يابند، بلكه از موقعيت به دست آمده 

نيز استفاده كنند. 
برخي از افراد به طور طبيعي و ذاتي داراي اين قابليت هستند و ويژگي هاي شخصيتي 

كمك شان مي كند كه در برخورد با چالش ها تمركزشان را از دست ندهند. 

حکايت

يادداشت مدير

سلامت شغلي
خيلي وقت ها كه به پركاري فكــر مي كنيم، از منظر 
ترفندهــاي مديريت زمان بــه آن مي  نگريم؛ اينكه 
چگونه باانگيزه تر شويم و روش هايي براي سريع تر كار 
كردن. اغلب تمركز ما روي بيشتر و بيشتر و سريع تر 
و سريع تر كار كردن است ولي اگر كمي از سرعت مان 
كم كنيم و به پركاري در غالب درست ترين معني آن، 
يعني توانايي خلق يا توليد، به كارآمدترين شــكل 
 ممكن، نه لزوما در سريع ترين زمان ممكن، فكر كنيم،

 چه اتفاقي مي افتد؟زندگي ما بسيار بهتر و از تنش ها 
بسيار دورتر خواهد شد. كار بســيار زياد، با سرعت 
بيش از حد، استراتژي خوبي نيست. كار زيادي از ذهن 
مي كشــد و بدن ما در بلندمدت دوام نخواهد آورد و 
نهايتا از پا درمي آييم. به همين جهت لازم است براي 
پركاربودني كه تنها به ترفندهاي سريع تر عمل كردن، 
تكيه نمي كند برنامه تازه اي بريزيم. اگر نه، نهايتا وقتي 
از ذهن مان كار زيادي بكشيم و از پا درآييم، ۶ماه تا ۲ 
سال يا بيشتر طول مي كشد تا بهبودي كامل پيدا كنيم. 
چه كسي چنين چيزي مي خواهد؟در اين جا چند ترفند 
روان شناختي ارائه مي شود كه به شما كمك مي كند بر 
ذهن تان چنان تاثير بگذاريد كه در سر كار به فرد فعال تر 

و پركار تري تبديل شويد. 

ترفندهاي تقويت خلاقيت  
۱. فاصله روان شناختي ايجاد كنيد.

هيچ وقت از خودتان پرسيده ايد چرا نصيحت  كردن 
يك دوست از حل  كردن مشكلات خودتان راحت تر 
اســت؟ اين به خاطر آن است كه شــما از دوست تان 
فاصله روان شناختي داريد، يعني مي توانيد منطقي تر 
و شفاف تر درباره مشكل او فكر كنيد. اگر مي خواهيد 
شــفافيت و بينش تازه اي درباره چيزي كه روي آن 
كار مي كنيد به دســت آوريد، براي مدتي از آن كمي 
فاصله بگيريد. اين كار به شما كمك خواهد كرد فاصله 
روان شناختي داشته باشيد. پژوهش ها نشان داده اند 
ايجاد فاصله روان شــناختي بين شما و يك مشكل، 
خلاقيت تان را تقويت مي كند و اجازه مي دهد منصفانه تر 

فكر كنيد. 

۲. به خودتان كمي اجازه روياپردازي بدهيد.
روياپردازي يا بهُتِ  ذهني هنــگام كار، عادت رايجي 
است. ممكن است پشــت ميزتان نشسته باشيد و 
مشغول كاركردن باشيد كه ناگهان متوجه مي شويد 
ذهن تان جاي ديگري است)احتمالا به بچه ها يا اينكه 
ناهار چه چيزي بخوريد، فكــر مي كنيد(. به جاي بد 
دانستن اين  كار، يا سرزنش خودتان به خاطر كم كاري، 
با آن كنار بياييد. كمي روياپردازي مي تواند خلاقيت 
را تقويت كند، چون به مغزتان اجازه مي دهد آرام باشد 
و شــما مي توانيد بيرون از چارچوب هاي معمول فكر 
كنيد. پژوهش گران درست مي گويند كه خلاقانه ترين 

و نوآورانه ترين لحظه ها هنــگام روياپردازي به وجود 
مي آيند.  در همين لحظه هاي روياپردازي است كه ذهن 
مي تواند بين واحدهاي اطلاعاتي كه در ناخودآگاه ما دفن 
شده اند و ما سابقا هرگز به اين شكل ويژه به آنها نگاه 
نكرده  بوديم، ارتباط برقرار كند.  يوجينو ام. روث، استاد 
روان شناسي دانشگاه بين المللي فلوريدا، مي گويد: 
»اين برقراري ارتباط به دليل خلاقيت است، يعني تفكر 
هوشمندانه  و بيشــتر اوقات يافتن راه حل هايي براي 
مشكلات، راه حل هايي كه شخص هرگز پيش تر به آنها 

فكر نكرده بود.«

۳. به موسيقي نشاط آور گوش دهيد.
موســيقي نقش مهمي در درك و تفسير ما نسبت به 
جهان ايفا مي كند. اگر به دنبال انگيزه، الهامي براي افكار 
خلاقانه، يا فقط آرام  كردن ذهن تان هستيد براي اينكه 
بتوانيد هنگام كار بهتر فكر كنيد، به موسيقي نشاط آور 
گوش بدهيد. مثلا شنيدن سونات هاي پيانوي موزارت 
و قطعات كلاسيك و جاودانه بتهون مي توانند به شما 

كمك كنند دقيقا به اين هدف تان برسيد. 
هنگام شنيدن موسيقي نه تنها حال تان بهتر خواهد شد 
و احساس شادماني بيشتري خواهيد كرد، بلكه قادر 
خواهيد بود با انگيزه بيشتر و سريع تر از قبل كارهاي 

تكراري و خسته كننده را به پايان برسانيد. 

۴. كمي نامنظم شويد.
اين مورد شــايد عجيب يا ناكارآمد به نظر برسد ولي 
داشتن يك ميز كار نامنظم درحقيقت مي تواند نشان گر 
خلاقيت بيشتر باشد. كارمنداني كه در بي نظمي يا فقدان 
انسجام كاري، رشد مي كنند، اغلب از نظر ذهني خلاق تر 
هستند. اين به خاطر آن است كه كمي آشفتگي، خودش 
نوعي خلاقيت داشتن اســت.  وقتي در سر كار كمي 
نامنظم مي شويد، درواقع خودتان را براي حل مشكلات 
 تمرين مي دهيد و در برخــورد با بحران هاي احتمالي 

ماهرتر مي شويد. 
البته در هر چيزي بايد حد اعتــدال را رعايت كرد. 
بي نظم شــدن بيش از اندازه هم ممكن است به همان 
مقدار مانع خلاقيــت و پركاري شــود. ترفندهاي 
مديريت زمان يعنی اينكه چگونه باانگيزه تر شــويم 
و روش هايي براي ســريع تر كار كردن بيابيم. اغلب 
تمركز ما روي بيشتر و بيشــتر و سريع تر و سريع تر 
كار كردن اســت ولي اگر كمي از سرعت مان كم كنيم 
و به پركاري در غالب درســت ترين معني آن، يعني 
توانايي خلق يا توليد، به كارآمدترين شــكل ممكن، 
 نه لزوما در ســريع ترين زمان ممكــن، فكر كنيم،

 چه اتفاقي مي افتد؟در اين جا چند ترفند روان شناختي 
ارائه مي شود كه به شما كمك مي كند بر ذهن تان چنان 
تاثير بگذاريد كه در سر كار به فرد فعال تر و پركار تري 

تبديل شويد. 

۵. ارتباط خود را با افراد حفظ كنيد.
تنها كار كردن به مدتي طولانــي، روزبه روز مي تواند 
مشــكلات تازه اي براي تان به بار بياورد. ما انسان ها 
موجوداتي اجتماعي هستيم و براي پيشرفت به انگيزه ها 
و تعاملات بيروني با همنوعان خود نياز داريم. وقتي كه در 
تنهايي كامل كار مي كنيد، خلاقيت، پركاري و به همان 
اندازه كارآمدي تان پايين مي آيد. پس براي برقراري 
تعاملات اجتماعي در هنگام كار وقت كافي بگذاريد 
تا ذهن تان تحريك شــود ولي بيش از اندازه هم وقت 
نگذاريد چون پركاري تان دوباره كاهش خواهد يافت. 

در اين زمينه از قوه تشخيص تان كمك بگيريد. 
۶. مهلت هاي واقع بينانه اي تعيين كنيد.

اين مورد نه تنها راهي موثر در بهبود انجام كار است، 
بلكه از ميزان تنبلي هم كم مي كند. براساس پژوهشي 
كه مدرسه مديريت اسلوآنِ ام. اي. تي و مدرسه اينسيد 
بيزينس انجام داده اند، وقتي از قبل بدانيد كه بايد طي 
مهلتي مقرر عمل كنيد، ذهن تان به درســتي تنظيم 
مي شــود و براي انجام كار پيش رو و اتمام به موقع آن 
انگيزش لازم را به شــما مي دهد. بعضي وقت ها حتي 
ممكن است به علت شكست در انجام كاري در مهلتي 

كه تعيين كرده بوديد، خودتان را تنبيه كنيد. 

۷.  به خودتان پاداش بدهيد.
هربار كه كاري را به درســتي و در زمــان مقرر انجام 
مي دهيد، به خودتان پاداش بدهيد. بي درنگ پس از 
اتمام كار، اين عمل را انجام دهيد. اين امر مغز شما را 
به گونه اي برنامه ريزي مي كند كه باور مي كند براي هر 
كاري كه درست انجام بدهد، پاداشي دريافت خواهد 
كرد. وقتي اين كار را پيوســته انجام بدهيد، احتمالا 
متوجه خواهيد شد كه هر روز براي كارهاي به موقع و 

درست، باانگيزه تر مي شويد. 

۸. تمرين تمركز حواس كنيد.
آدم ها معمولا از انجام كارهايي كه براي شان خسته كننده 
است يا به آنها علاقه اي ندارند، زود حواس شان پرت 
مي شود. اين يكي از دلايل تنبلي كردن مان وقت كار 
كردن است. براي مقابله با حواس پرتي، تمرين تمركز 
حواس كنيد. اين كار مستلزم هوشياري كامل داشتن 
)توجه دقيق كردن( بر مسئوليت هاي تان است. در هر 

لحظه مشخص روي انجام يك كار تمركز كنيد تا جلوي 
حواس پرتي تان را بگيريد. وقتي ذهن تان  را براي توجه 
دقيق  روي كار درحالِ انجام تعليم داديد، خواهيد ديد 
كه جلوگيري از حواس پرتي و انجــام موثرتر آن كار 

راحت تر مي شود. 

۹. اطراف  خودتان را پر از گُل و گياه كنيد.
كســاني كه گياهان زنــده اطراف خــود نگهداري 
مي كنند، وقتي سر كار هستند اغلب آرام تر، شادتر 
و خودانگيخته تر هستند. مي پرســيد چرا؟ پاسخ 
اين جاست: چون گياهان زنده ديدگاه و درك ما را نسبت 
به محيط كاري مان تغيير مي دهند، مارلون نيو ونيوس 
و تيم پژوهشي اش علت را توضيح مي دهند: تنها يك 
گلدان مي تواند پركاري شــما را چنان تقويت كند كه 
احساس كنيد محل  كارتان جاي سالم تري براي فعاليت 
كردن است و واقعا هم با آن همه سرسبزي، دفتر كارتان 
مكان سالم تري خواهد شد. به دليل آنكه گياهان كيفيت 
هواي دفتر را بهتر و دركل تمركز و رضايت مندي تان از 

محيط كار را بيشتر مي كنند. 

۱۰. بگذاريد نور طبيعي به دفتر كارتان بتابد.
آيا ديگر نمي توانيد زير لامپ هاي فلورسنت كه روي 
ميزتان مي تابد، بنشينيد؟ خب چون آن لامپ ها مانع 
پركاري تان مي شوند. كساني كه مدت زيادي را در فضايي 
بسته مي گذرانند و در معرض نور طبيعي قرار نمي گيرند، 
بيشتر به فشار  روحي و افسردگي دچار مي شوند كه ادامه 
اين وضعيت باعث مي شود آن  احساسات منفي به زندگي 

حرفه اي و شخصي  آنها نيز وارد  شود. 
خوشبختانه پژوهش ها نشان داده اند قرار گرفتن در 
معرض نور طبيعي احتمالا به افزايش سطح سروتونين 
مغز كمك مي كند و از نشانه هاي افسردگي مي كاهد. 
بيشتر بيرون برويد و لامپ هاي اتاق يا ميز كارتان را با 
لامپ هايي كه براي تابش به سبك نور طبيعي خورشيد 
طراحي شــده اند، عوض كنيد. چنين كاري با آن اثر 
ملال آور و منفعل كننده مبارزه مي كند، درنتيجه شما 
در هنگام كار احساس شــادماني، انگيزش و پركاري 

بيشتري خواهيد كرد. 
نويسنده: ديويد. كي. ويليام
ترجمه: تحريريه نشريه بازده

۱۰ ترفند روان شناختي براي خلاقيت در سركار

هدف گذاري براساس انرژي
مكث

رضايت شغلي
از ديرباز و همزمــان با ظهور ســازمان ها مفهوم 
»اثربخشــي« به عنوان هدف اصلي و اساســي 
ســازمان هاي مختلف مطرح بوده است. مديران 
و گردانندگان ســازمان ها در تلاش براي ارتقاي 
اثربخشي سازماني، توســعه علم رفتار سازماني و 
مديريت منابع انساني را رقم زده اند. همه تلاش هاي 
سازماني در راســتاي بهبود رفتار و نگرش فرد در 
سازمان صورت گرفته است. بهبود نگرش و رفتار 
فرد در ســازمان در واقع نشانه كمال يك سازمان 
و قابليت آن در دســتيابي به اثربخشي و افزايش 
بهره وري اســت. بهبود پيامدهاي رفتار كاركنان 
در ســازمان، دغدغه و هدف اصلي گردانندگان 
سازماني است و همين جاست كه مفاهيم بسيار 
مهم و استراتژيكي چون رضايت شغلي و درگيري 
شغلي در بررســي هاي مربوط به رفتار سازماني 
خودنمايي مي كنند و به يكي از دغدغه هاي مديران 
سازمان تبديل مي شوند. »رضايت شغلي« يكي از 
مهم ترين برون داد هاي نگرش و »عملكرد سازماني« 
از كليدي ترين برون دادهاي رفتار سازماني است. 
رضايت شــغلي به معناي حالت خوشايند رواني 
تعريف شــده است كه فرد نســبت به شغل خود 
دارد. بنابراين براي بهبود اثربخشي سازماني يا به 
عبارت بهتر، بهبود پيامدهاي رفتاري و نگرشي، 
ســازمان ها و مديران در تلاش بوده اند تا هر آنچه 
كه بر اين متغيرها موثرند را شناسايي كنند تا آنها 
را به شيوه اي اثربخش مديريت كنند. در اين راستا 
برخي خود شــغل و برخي متغيرهاي محيطي را 
مورد نظر قرار داده اند. بررسي عوامل موثر بر رضايت 
شــغلي و ارتباط آن با متغيرهاي متفاوت يكي از 
راهكارهاي بررسي و مقابله با بروز نارضايتي شغلي 
نيز هست؛ چرا كه اين مهم به موازات خود، كارآيي 
و عملكرد كاركنــان و در نهايت بهره وري فردي و 
سازماني را مستقيما تحت تاثير قرار مي دهد. مهم 
است دقت كنيم جو سازمان بر نگرش كاركنان موثر 
است؛ بنابراين سازمان ها مي توانند با درك ماهيت 
و ميزان رضايت شغلي كاركنان شان، برنامه ريزي 
كنند و استراتژي هاي شغلي را به سويي ببرند كه 
بر مبناي درك حداكثري مديران ارشد سازمان از 
خواسته ها و نيازهاي كاركنان، زمينه هاي ايجاد و 

تقويت رضايت شغلي كاركنان فراهم شود.

اورژانس كسب وكار مهارت

همه ما فهرست بلند بالايي از كارهاي روزمره داريم 
كه در ابتداي هر روز قصد انجامشان را داريم. اما تجربه 
شــخصي و صحبت با افراد مختلف نشــان مي دهد 
به ندرت اين فهرست كارها به طور كامل انجام مي شود. 
در نتيجه، به دليل اينكه تمــام كارها را انجام نداديم 
ســرخورده مي شــويم، انرژي مان تحليل مي رود و 

احساس درماندگي مي كنيم. 
راز موفقيت در دو كلمه نهفته است: كي؟ و كجا؟ وقتي 
براي انجام هر كاري به طور جزئي برنامه ريزي كنيم، 
ميزان بهره وري شديدا افزايش پيدا مي كند. در واقع 
فهرست وظايف ابزار مناســبي براي انجام كارهاي 
روزانه نيست، اين فهرست فقط به ما نشان مي دهد كه 
چه چيزهايي براي ما اهميت دارند و مايل به انجام آنها 

هستيم. استفاده از تقويم روزانه ابزار مناسب تری براي 
انجام بهتر وظايف روزمره است. شب قبل يا در ابتداي 
هر روز سعي كنيد فهرست وظايفي كه حتما بايد انجام 
دهيد را در روز موردنظر بنويسيد و اولويت بندي كنيد. 
همواره به ياد داشته باشيد كه براي بسياري از ما انجام 

همه وظايفي كه در فهرست مان قرار دارد چه به لحاظ 
زماني و چه به لحاظ تــوان فيزيكي و رواني منطقي 
نيســت. اگرچه اين نكته به معني اين نيست كه ما 
نتوانيم كارآيي خود را افزايــش دهيم؛ براي اين امر، 

لازم است استراتژيك باشيم. 
يك عادت مناسب اين اســت كه مهم ترين كار را در 
نخستين فرصت -حتي قبل از باز كردن ايميل تان- 
انجام دهيد. استفاده از اين روش باعث مي شود كارهاي 
بيشتري را انجام دهيد و در پايان روز حس بهتري نيز 
خواهيد داشت. يك استراتژي مناسب ديگر اين است 
كه كارهايي كه مي توانيد بعدا انجام دهيد را مشخص 
كنيد. اين روش تمركز شــما را روي كارهاي اصلي و 

مهم تر قرار مي دهد. 

چگونه كارهاي روزانه را بهتر انجام دهيم؟

يكي از چالش هاي اساســي در هدف گذاري براي 
كســب وكار و زندگي، متعادل ســاختن روياها با 
واقعيت است. ما دوست داريم رويايي فكر كنيم؛ ولي 
تجربيات قبلي زندگي مان رويايي نيست و در نتيجه 
در زمان هدف گذاري به اسم واقع بيني، اهداف مان را 

مدام كوچك و كوچك تر مي كنيم. در اين ميان آنچه 
فراموش مي شود اين است كه هدف گذاري، بيش از 
هر چيز براي متمركز كردن انرژي، زمان و هزينه اي 
اســت كه در طول يك دوره زماني قرار است صرف 
كنيم. هر چقدر هدف مان كوچك تر باشد، تلاش مان 

نيز كم تر مي شــود و در نتيجه، احتمال رسيدن به 
همان هدف كوچك هــم كاهش مي يابد. بار بعدي 
كه خواستيد هدف گذاري كنيد از زاويه ديد ميزان 
منابع و تلاشــي كه مي خواهيد صرف رســيدن به 

هدف بكنيد هم ماجرا را ببينيد.


